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 تفاوت اجرای قانون 
در لالیگا و لیگ ایران

برای رســـیدن بـــه یک ســـاختار درســـت در فوتبـــال، نیاز 
بـــه وضـــع قوانیـــن درســـت اســـت. اما وضـــع قانـــون، به 
 تنهایـــی کافی نیســـت بلکه اجرای آن اســـت کـــه می تواند 
نشـــان دهنده قدرت یک ســـازمان، در اینجا فدراســـیون 
فوتبـــال و ســـازمان لیگ، باشـــد. در خبرها آمـــده بود که 
بارســـلونا هنوز نتوانســـته نام خریـــد 60 میلیـــون یورویی 
خود یعنی دنی اولمو را در ســـازمان لیگ اســـپانیا )لالیگا( 
ثبت کنـــد و به همیـــن دلیـــل در دو بازی ابتدایـــی لالیگا 
نتوانســـته از ایـــن ســـتاره گرانقیمت اســـتفاده کند. دلیل 
اصلی ایـــن ماجـــرا هم بـــه قوانین مالـــی لالیـــگا و تعیین 
ســـقف دســـتمزدها برمی گردد که به شـــکلی ســـختگیرانه 
در مـــورد همـــه تیم هـــا اجـــرا می شـــود. در ایـــن قوانیـــن 
بایـــد ورودی و خروجـــی تیم هـــا از نظـــر مالی، تراز باشـــد 
و دســـتمزدهای بازیکنـــان هـــم از حد معینـــی بالاتر نرود. 
در مـــورد بارســـا ایـــن اتفـــاق نیفتـــاده اســـت و بـــه همین 
دلیل باشـــگاه بارســـلونا بـــرای ثبت قـــرارداد ایـــن بازیکن 
مجبـــور به انتقـــال ایلـــکای گوندوغان به منچسترســـیتی 
شـــد، هافبکی که ســـال گذشـــته به ایـــن تیم آمـــده بود و 
یک مهره کلیدی برای هانســـی فلیک ســـرمربی بارســـا به 
حســـاب می آمد. با وجود این دســـتمزد ســـنگین او مانعی 
بر ســـر جذب بازیکنان جدید بود و بارســـا قیـــد او را زد. در 
کنار این، بارســـا ســـه انتقال دیگر را نیز باید انجام می داد 
تـــا جا برای یـــک بازیکن جدیـــد این تیم باز شـــود؛ انتقال 
ویتـــور روکه به بتیـــس و کلمان لنگله بـــه اتلتیکومادرید و 

همچنین انتقـــال میکا فایـــه به رن.
آنچـــه که در مـــورد بارســـلونا و لالیگا گفته شـــد را می توان 
بـــا وضعیتی کـــه در فوتبال ایران و فدراســـیون و ســـازمان 
لیگ وجود دارد مقایســـه کـــرد. قوانین ســـقف بودجه دو 
ســـالی اســـت که از ســـوی فدراسیون وضع شـــده و هدف 
آن هـــم جلوگیری از ناترازی ســـنگین باشـــگاه های ایرانی 
اســـت که در نهایت منجر به ابطال یا صادر نشـــدن مجوز 
حرفـــه ای آنها می شـــود. اما این ســـقف بودجـــه در ایران، 
ظاهراً ابـــزاری برای نظارت ندارد و فقط قانون وضع شـــده 
است. هم ســـال گذشـــته و هم امسال بســـیاری از تیم ها 
متهم به رعایت نکردن ســـقف بودجه شـــده اند. در واقع 
چهـــار تیم مدعی قهرمانی یعنی پرســـپولیس، اســـتقلال، 
ســـپاهان و تراکتـــور به طور متنـــاوب و نوبتـــی )!( یکدیگر 
را متهـــم به رعایت نکردن ســـقف بودجـــه می کنند و نوع 
خریدهـــای ایـــن تیم ها هم به گونه ای اســـت کـــه می توان 
این اتهام را به همه آنها نســـبت داد. بـــا این حال، تاکنون 
معیـــار مشـــخصی بـــرای تعیین تخلـــف باشـــگاه ها در نظر 
گرفته نشـــده اســـت و بازیکنان همه این تیم ها به راحتی 
قراردادهـــای خـــود را ثبـــت کرده اند. در واقع مشـــکلی که 
برای باشـــگاه بزرگی مثل بارسلونا در اســـپانیا رقم خورده، 
بـــرای هیچ یـــک از تیم هـــای ایرانی حتی ایجاد هم نشـــده 
کـــه این در نـــوع خود عجیب اســـت و جای بررســـی دارد. 
به نظر می رســـد که اجـــرای قانـــون با مصلحت اندیشـــی 
همچنـــان در برنامه های فوتبـــال ایران قـــرار دارد و با این 
رونـــد نمی تـــوان بـــه بهبـــود اوضاع بویـــژه از نظـــر دخل و 

خرج باشـــگاه ها، امیـــدوار بود.

خ حسابی فر
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از سال 97، روز 5 شـــهریور به مناسبت تولد 
غلامرضـــا تختی روز کشـــتی نـــام گرفت و در 
تقویم رســـمی کشـــور هم ثبت شد. به همین 
مناســـبت هم روز گذشـــته مراســـمی برگزار 
شـــد که هم تجلیل از منصور برزگر بود و هم 
رونمایـــی از کتاب زندگی ایـــن قهرمان بزرگ 
تاریخ کشتی و مراســـم تجلیل از مدال آوران 

بازی هـــای المپیک پاریس. 
ایـــن مراســـم در حالـــی برگـــزار شـــد کـــه 
فدراســـیون کشـــتی میزبان آن بـــود و به نظر 
بایـــد بســـیاری از قهرمانان کشـــتی به خاطر 
نـــام منصـــور برزگـــر در ایـــن مراســـم حاضر 
می شـــدند اما چیـــزی که توی ذوق بســـیاری 
از حاضـــران در ایـــن مراســـم مـــی زد؛ غیبت 

عجیـــب قهرمانـــان بنـــام کشـــتی بود. 
منصـــور برزگر بیـــش از 3 دهه ســـرمربی تیم 

ملـــی کشـــتی آزاد بـــود و قهرمانان زیـــادی را 
برای کشـــتی ایران پـــرورش داد امـــا عجیب 
بـــود کـــه بســـیاری از آنهـــا در ایـــن مراســـم 
غیبـــت داشـــتند.  از بـــرادران خـــادم گرفته 
تـــا محمـــد طلایی، غـــلام محمـــدی، عباس 
حاج کنـــاری، بهروز یاری، مجیـــد ترکان، رضا 
یزدانی، مـــراد محمدی، مهـــدی حاجی زاده، 
عباس جدیـــدی، علیرضا حیدری، اکبر فلاح 
و خیلی های دیگر از جمله شـــاگردان منصور 
برزگـــر بودنـــد امـــا از این جمع فقـــط عباس 
جدیدی در مراســـم حضور داشـــت و علیرضا 
حیـــدری هم خیلـــی کوتاه حاضر شـــد و بعد 

مراســـم را ترک کرد. 
غیبت این همه ســـتاره باعث شـــد تا مراسم 
منصـــور برزگر کـــه از خاص تریـــن چهره های 
تاریخ کشتی ایران اســـت، به نوعی در غربت 
برگزار شـــود. شـــاید ســـؤال مهم این روزهای 
کشـــتی همین باشـــد که چه چیـــزی بالاتر و 
بزرگتـــر از منصـــور برزگر می توانســـت جامعه 

کشـــتی دور هم جمع کند؟

رونمایی از کتاب منصور برزگر در روز کشتی

تقدیــــــــر غریـــب
محسن وظیفه

روزنامه نگار

دبیر: کشتی به اندیشکده نیاز دارد
از  تجلیل  مراسم  در  دبیر  علیرضا 
از  ونمایی  ر و  کشتی  مدال آوران 
کتاب منصور برزگر به وزیر ورزش 
حمد  ا «  : کرد ر  ظها ا ن  نا ا جو و 
شورای  در  من  دوست  دنیامالی 
شهر در کارهای عمرانی برج میلاد، 
تهران  اتوبان های  و  توحید  تونل 
بود. کارهای عمرانی را از دنیامالی 
فدراسیون  رئیس  او  گرفتم.  یاد 
قایقرانی بود که در دوره او ۲ طلای 

بازی های آسیایی در قایقرانی گرفتیم.وقتی دنیامالی وزیر ورزش 
شد به من گفت طرح جامع برای کشتی بنویس اما ما طرح جامع 
و توسعه کشتی را داریم که تا ۲0۲۸ نوشته شده است در حالی که 
هیچ فدراسیونی این طرح جامع را ندارد. کیلویی کار نمی کنیم. 
همه چیز طبق برنامه پیش می رود. اگر قرار است موفق شویم 
نمی شود کارهای عمرانی، فرهنگی را نبینیم.«  رئیس فدراسیون 
کشتی خاطرنشان کرد: »ما دیروز در نوجوانان جهان دوم شدیم 
که تا صبح حرص می خوردم. صبح جلسه 3 ساعته با وزیر داشتیم. 
هر کسی از این به بعد به فدراسیون بیاید باید طبق راه ترسیم 
شده جلو برود. چه زمانی فدراسیون کشتی به طلایی المپیک 6 
میلیارد پاداش پرداخت می کرد. ما برای نوجوانان و جوانان هم 
جایزه می گذاریم. خدا را شکر کشتی به سمت درآمدزایی می رود. 
بودجه وزارت محدود است و نمی توان فقط به بودجه اتکا کرد.«   او 
در پایان افزود: »دنیا مالی نگاه بلند مدت دارد. ما یک اندیشکده 
می خواهیم تا فکر کنیم. ما در علم بدنسازی مشکل داریم. ما 
گفتیم در جراحی کتف مشکل داریم خیلی ها ناراحت شدند. خب 
مشکل داریم باید بگوییم. کشتی ما خیلی بیشتر از اینها می تواند 
جلو برود. همین عباس جدیدی و برزگر یا حیدری و امیر خادم 

باید طلای المپیک می گرفتند.«

دنیامالی: ورزش ایران را متحول می کنم
احمد دنیامالی در مراسم تجلیل از 
المپیک  ایران در  مدال آوران کشتی 
ما  برای  »کشتی  گفت:  پاریس، 
یا  مجارستان  در  قایقرانی  مثل 
کشتی  قطعاً  است.  ژاپن  در  کاراته 
آنها  که  امریکا   ۲0۲۸ المپیک  در  ما 
دارند،  تماشاگر  و  هستند  مدعی 
کنار  هم  کوبا  می کند.  افتخارآفرینی 
است.  دوم  میزبان  و  امریکاست 
آنچه برای من مهم است اینکه این 

مجموعه الگویی برای سایر فدراسیون ها باشد. سابقه رفاقت من 
با علی دبیر طولانی است و از صراحت لهجه او خوشم می آید. او 
بعضی جاها بعضی ها را می رنجاند اما بعداً آن آدم ها می فهمند حرف 

او درست بوده است.« 
وزیر ورزش به تغییر نسل مدیران اشاره می کند: »باید تغییر نسل 
بدهیم و به جای ما به مدیران جوان مثل علیرضا دبیر که در کشور 
زیاد هستند، بها دهیم. من برای تحول آمدم. عاشق تحول و رقابت 
هستم و دوست دارم کشورم اول باشد. این قول را می دهم اگر خدا 
عمری بدهد در المپیک لس آنجلس با استفاده از همه ظرفیت ها 
باید در تاریخ المپیک ها در همه رشته ها بدرخشیم. ما روز سیزدهم 
بود که مدال نگرفته بودیم و همه منتظر کشتی و تکواندو بودیم؛ 
این یعنی آسیب پذیری و اصلاً خوب نیست. باید رشته های دیگر 
را وارد مدال آوری المپیک کنیم.« دنیامالی یادآور شد: »ما بابت 
حقوق ناچیز صندوق قهرمانان شرمنده پیشکسوتان هستیم. تمام 
سعی ام را می کنم حقوق متناسب با پیشکسوتان را به آنها بدهیم. 
این حقوق اصلاً در شأن آنها نیست و هر چه به آنها بدهیم، کم 
است. ما را بی نیاز از تذکر ندانید. سعی می کنم خیلی بیشتر بشنوم 
تا اینکه حرف بزنم. این قول را می دهم تحول جدی در ورزش ایران 

ایجاد کنم. مطمئن باشید فضای بین المللی را متأثر می کنیم.«

 برزگر: قهرمانان ما از  کوخ نشینی 
به کاخ نشینی رسیدند

منصـــور برزگـــر در مراســـم روز 
از کتـــاب  و رونمایـــی  کشـــتی 
خـــود بـــه تفســـیر واژه پهلوانی 

پرداخـــت. 
ملـــی  تیـــم  ســـابق  ســـرمربی 
کشـــتی آزاد دربـــاره اســـتفاده از 
واژه پهلوانـــی گفـــت: »از کتاب 
مـــن رونمایـــی شـــد و وقتـــی از 
کســـی که عمـــرش را در ورزش 

گذاشـــته بـــرای جوانـــان تعریـــف کننـــد، می فهمنـــد کـــه 
قهرمانـــان مـــا کاخ نشـــین نبودنـــد و از کـــوخ نشـــینی بـــه 
کاخ نشـــینی رســـیدند.« برزگر همچنین ادامـــه داد: »وقتی 
کســـی قهرمان المپیـــک می شـــود، از همه چیـــز جوانی و 
عمـــرش می زند تا به آن برســـد. تقدیر از ورزشـــکاران جای 
تشـــکر دارد و باعـــث می شـــود آنهـــا به آرزویشـــان برســـند 
امـــا اگـــر بتوانیم گوشـــه هایی از حـــرکات تختی کـــه باعث 
جاودانگـــی او شـــده را بیاموزیم بســـیار خوب اســـت، باید 

ببینیـــم راهش چـــه بوده اســـت.«
برزگـــر با اشـــاره بـــه اخلاقیات تختـــی گفت: »بـــه او گفتند 
فیلـــم بـــازی کـــن، تبلیـــغ کـــن امـــا نپذیرفـــت و در زلزله 
بویین زهرا تمـــام هدایایـــش را به مردم بخشـــید. پهلوانی 
بـــه مـــدال گرفتـــن نیســـت، بـــه راه و رســـم آن اســـت. ما 
در کشـــتی بایـــد بـــه دنبـــال واژه پهلوانـــی باشـــیم. بایـــد 
بدانیـــم کـــه جهان پهلـــوان تختـــی چطور بعد از گذشـــت 
ســـال ها هنوز نام و یـــادش در دل همه مردم زنده اســـت. 
پهلوانـــی ســـنت و مرام همـــه مـــا ایرانی ها اســـت و باید در 
 همـــه مراحل زندگـــی پهلوانـــی را ســـرلوحه کارهـــای خود 

قرار دهیم.« 

تبریک رئیس جمهور برای قهرمانی 
کاراته کاهای دختر و پسر در آسیا

با انتشار پیامی در شبکه ایکس، قهرمانی  رئیس جمهور 
را در مسابقات قهرمانی  ایران  کاراته کاهای دختر و پسر 
مسعود  دکتر  گفت.  تبریک  آسیا  در  امید  سنی  رده های 
پیامی  در   ۱۴03 شهریور  پنجم  دوشنبه  عصر  پزشکیان 
تصریح کرد: »قهرمانی رده های سنی امید دختران و پسران 
کاراته کا ایران در آسیا مبارک باشد.« امیدهای کاراته ایران روز 
یکشنبه چهارم شهریور ۱۴03 با کسب چهار مدال طلا و یک 
برنز در بخش پسران و ۲ مدال طلا، یک نقره و یک برنز در 

بخش دختران، مقتدرانه قهرمان آسیا شدند.

مهاجم آفریقایی در نصف جهان
ابوبکر کامارا خرید جدید سپاهان

ابوبکر کامارا، مهاجم ۲9 ساله موریتانی - فرانسوی با تیم 
فوتبال سپاهان اصفهان به توافق رسیده و بنا بر شنیده ها 
برای امضای قرارداد نهایی به زودی به اصفهان سفر کرده 
و پس از پشت سر گذاشتن تست های پزشکی به صورت 
رسمی از او رونمایی خواهد شد. او سابقه بازی در باشگاه 
آمیان، باشگاه فوتبال  فوتبال کورتریک، باشگاه ورزشی 
موناکو، المپیاکوس، فولام و تیم ملی فوتبال موریتانی را در 

کارنامه داشته است.

کاهش سهم باشگاه ها برای فصل آینده
سهمیه ایران در لیگ نخبگان 1+1 شد

ی  حرفه ا مجوز  کمیته  ور  صد ئیس  ر  ، رعی ا ز مصطفی 
فدراسیون فوتبال گفت: »متأسفانه برای فصل آتی لیگ 
نخبگان، سهمیه ما کم شد و ۱+۱ خواهد بود. این سهمیه 
امتیازاتی که در پنج سال گذشته گرفته ایم،  به  با توجه 
اعلام شده است. برای این موضوع نیز که سهمیه ها به چه 
تیم هایی داده شود، باید ساز و کاری اندیشیده شود. ضمن 
اینکه ما در سطح دوم لیگ قهرمانان آسیا نیز یک سهمیه 

خواهیم داشت.« 
او ادامه داد: »باید گفت که اگر نمایندگان ما در رقابت های 
امسال نتایج خوبی کسب نکنند، این امکان وجود دارد 
که باز هم از سهمیه های ما کسر شود. ما با قطر ۲ امتیاز 
فاصله داریم. یعنی این کشور که سهمیه ۲+۱ دارد، دو امتیاز 
بیشتر از باشگاه های ما کسب کرده که جای جبران نیز وجود 
دارد که نیاز است یک برنامه ریزی خوبی در این خصوص 
صورت بگیرد تا نمایندگان ما در آسیا نتایج خوبی به دست 
بیاورند.« رئیس صدور کمیته مجوز حرفه ای فدراسیون 
فوتبال گفت: »یک شرکت استرالیایی به عنوان نماینده 
AFC، قرار است که در جریان فرآیند دریافت مجوز، مدارک 
باشگاه ها را هم به صورت ریموت و هم حضوری بررسی کند 
که این کار ما را بسیار سخت می کند. در دو سال اخیر، ما در 
کمیته صدور مجوز حرفه ای سعی کرده بودیم استانداردها 
را رعایت کنیم و سختگیری های زیادی داشته باشیم. اما 
علاوه  بر اینکه امسال استانداردها دشوار شده، ممیزی ها نیز 
افزایش پیدا کرده است. من بسیار نگران هستم که اتفاقات 
فصول گذشته )حذف نمایندگان ایران از آسیا( تکرار شود 
که باید در فدراسیون، سیاست هایی که نیاز است را جهت 

جلوگیری از بروز مشکلات اعلام کنیم.«
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هر ۶۳ دقیقه یک گل
بی رحمی سردار در امارات

حـــدود یک ماه قبل بود که ســـردار آزمـــون تصمیم گرفت 
به صورت رســـمی از فوتبال اروپا جدا شـــود و پیراهن شباب 
الاهلی را بپوشـــد. ســـردار ســـابقه حدود ۱۴ ســـال بازی در 
ســـطح اروپا را داشت و این بار در ۲۹ سالگی تصمیم گرفت 
بـــه فوتبال آســـیا برگـــردد و در لیگ امارات فوتبـــال خود را 
ادامـــه بدهد. آزمـــون به محض قطعی شـــدن انتقالش به 
الاهلـــی، همراه این تیم به اصفهان ســـفر کـــرد و در مرحله 
پلـــی آف لیـــگ نخبگان آســـیا مقابل ســـپاهان بـــه میدان 
رفـــت. او ۵۹ دقیقـــه در زمیـــن حاضر بود و یـــک گل به ثمر 
رســـاند. ســـپس مقابل الغرافه در دور بعـــدی پلی آف، ۳۳ 
دقیقه فرصت بازی به آزمون رســـید اما او نتوانســـت دروازه 
حریف قطـــری را باز کند و کمک حال الاهلی برای صعود به 
مرحله گروهی لیگ نخبگان شـــود. حضور بعدی سردار در 
ترکیـــب الاهلی در جام حذفی امارات بود. شـــباب الاهلی 
در اولیـــن مرحله از جـــام حذفی فوتبال امـــارات با دو گل 
برابر عجمان به پیروزی رســـید و راهی دور بعد شـــد. سردار 

آزمـــون هر دو گل تیمـــش را وارد دروازه حریف کرد تا در این 
تورنمنـــت هم اولین حضور خود را با گلزنی جشـــن بگیرد. 
آخرین گلزنی ســـردار هم به هفته اول لیگ امارات مربوط 
می شـــود. او مقابل البطائح در ترکیب ثابت حضور داشت 
و البتـــه در وقت هـــای تلف شـــده نیمه دوم توانســـت گل 
برتـــری تیمش را به ثمر برســـاند. گل سرنوشت ســـازی که 
نـــه تنها ۳ امتیاز به حســـاب الاهلی واریز کـــرد بلکه باعث 
تعریـــف و تمجید از مهاجم تیم ملی ایران شـــد. آمار آزمون 
در الاهلی درخشـــان اســـت. او روی هم ۴ بار در ترکیب تیم 
جدیدش قرار گرفته، ۲۵۳ دقیقه در زمین حضور داشـــته 
و ۴ گل زده اســـت. یعنـــی به ازای هـــر ۶۳ دقیقه یک گل که 
باعث شـــده تا او بـــه مهاجمی محبوب در میـــان هواداران 
الاهلـــی تبدیل شـــود. حـــالا آزمون بـــا این آمادگـــی باید به 
اردوی تیـــم ملی ملحق شـــود و ایران را مقابل قرقیزســـتان 
و امـــارات همراهی کنـــد. او یکی از مهره هـــای کلیدی امیر 

قلعه نویی بـــرای موفقیت در این ۲ بازی اســـت.

جلسه های فشرده قلعه نویی برای لیست نهایی

 رضاییان و حاج صفی 
در آستانه بازگشت به تیم ملی

دور ســـوم مســـابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ از پانزدهم شـــهریورماه با برگزاری 
دیدار تیم های ملی ایران و قرقیزســـتان در ورزشـــگاه فولادشهر اصفهان آغاز خواهد 
شـــد. ملی پوشان ایران سپس راهی امارات خواهند شد تا بیستم شهریور نیز با این 
تیم بازی کنند. از این رو امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی جلسه های فشرده ای را با 
دستیاران خود در مرکز ملی فوتبال برگزار می کند. قلعه نویی در جلسه های فشرده 
چند روز اخیر خود ضمن آنالیز بازی های دو هفته ابتدایی لیگ برتر گزارش عملکرد 
لژیونرها را نیز دریافت کرده اســـت تا تصمیمات نهایی خود را برای انتخاب بازیکنان 
انجام دهد. جلســـه های محرمانه ای که قرار نیســـت هیچ خبری از آن به بیرون درز 
پیدا کند اما صحبت های زیادی پیرامون بازگشت چند بازیکن باتجربه نظیر احسان 
حاج صفـــی و رامیـــن رضاییان به گوش می رســـد تا قلعه نویی که پیـــش از این وعده 
جوانگرایی با شـــیب ملایم را داده بود با توجه به عملکرد پراشـــتباه بازیکنان جدید 
تصمیم به بازگرداندن چند گزینه را داشته باشد. این در حالی است که لیست تیم ملی 
ایران شامگاه روز جمعه نهم شهریورماه در پایان بازی های هفته سوم لیگ برتر منتشر 
خواهد شد تا بازیکنان تیم ملی ایران خود را به کادر فنی معرفی و تمرینات را آغاز کنند.

فوتبال2
سه شنبه  6 شهریور 1403  شماره 7634

مصاحبه و خبر

 تاج: تجهیز ورزشگاه ها باید 
اصولی باشد

مهـــدی تـــاج، رئیـــس فدراســـیون فوتبال در جلســـه 
کارگـــروه ســـتاد استانداردســـازی ورزشـــگاه ها اظهـــار 
داشـــت: »برگـــزاری مســـابقات در ورزشـــگاه ها کـــم 
و بیـــش بـــا نواقصی شـــروع شـــده اســـت، ولـــی باید 
شـــروع می شـــد. باید برخی ها این فشـــارها را تحمل 
می کردنـــد. کار تجهیز ورزشـــگاه ها و اصولی کردن آنها 
جدی اســـت. از ابتدا دنبال آوردن سیستم کمک داور 

ویدیویـــی و تجهیـــز ورزشـــگاه ها بودیم.«
او خاطرنشـــان کـــرد: »یکـــی از کارهـــا در ورزشـــگاه ها 
همـــان کاری بـــود کـــه داود رفعتی در دیـــدار تیم های 
تراکتـــور تبریز و پرســـپولیس در هفتـــه دوم لیگ برتر 
کـــرد. او ایســـتادگی کـــرد تا یکســـری افراد بـــه بیرون 
از ورزشـــگاه بروند. شـــاید ظاهر آن خـــوب نبود، ولی 
باطنـــش خوب بـــود. در ســـایر ورزشـــگاه ها نیـــز باید 
ســـختگیری کـــرد. آیندگان برای شـــما دعـــا می کنند. 
اینکه بقیه کشـــورها کجا هســـتند حرف ثانویه است، 
ولـــی می گویند ماهی را هـــر وقـــت از آب بگیرید، تازه 

» . ست ا

روشنک: تختی برای هفته پنجم یا 
ششم آماده می شود

علیرضا روشـــنک، مســـئول برگزاری مســـابقات لیگ 
برتـــر در نشســـت کارگـــروه ســـتاد استانداردســـازی 
ورزشـــگاه های لیـــگ برتـــر، در مورد آخریـــن وضعیت 
بازســـازی ورزشـــگاه تختی تهران گفت: »امیدوارم کار 
بازسازی ورزشـــگاه شهدای شـــهر قدس کمی جدی تر 
انجام شـــود تا اگر ورزشـــگاه تختی کمـــی دیرتر از آنچه 
که پیش بینی کردیم آماده شـــود؛ به چرخه مسابقات 
لیـــگ بازگردد. من بـــا پیمانکار چمن ورزشـــگاه تختی 
صحبـــت کـــردم و گفت بازســـازی چمـــن حداقل یک 

ماه زمـــان می برد.«
وی افـــزود: »فکـــر می کنـــم از هفتـــه پنجم یا ششـــم 
مســـابقات لیـــگ برتـــر، ورزشـــگاه تختـــی تهـــران بـــه 
چرخـــه مســـابقات بازگـــردد. بـــه همیـــن دلیـــل نیاز 
اســـت که ورزشگاه شـــهدای شـــهر قدس زودتر آماده 
شـــود تا در صـــورت نیاز بتوانیـــم بازی های اســـتقلال 
و پرســـپولیس را با نـــگاه مثبت شـــورای تأمین در این 

محـــل برگـــزار کنیم.«

مدیر فنی فدراسیون فوتبال:
برنامه ۱۴۱۴ نماد بلندپروازی است

مجید جلالـــی، رئیس کمیته فنی فدراســـیون فوتبال 
در نشست خبری که روز دوشـــنبه ۵ شهریور در مرکز 
ملـــی فوتبـــال برگزار شـــد، اظهـــار داشـــت: »مطابق 
قول هایـــی کـــه از قبـــل بـــرای ارائـــه برنامـــه جامع تا 
اوایل شـــهریور داده بودیم، برنامـــه را طراحی کردیم. 
ایـــن برنامـــه بیش از ســـه هـــزار صفحه اســـت و برای 
ارائـــه کردن بـــه مراجـــع بالاتر بـــه ۱۵۰ صفحـــه تبدیل 
کرده ایم. امـــروز ۳۴ صفحه را در قالب ســـرفصل های 
طـــرح جامـــع ارائـــه می دهیـــم. برنامـــه ۱۴۱۴ نمـــاد 

بلندپروازی اســـت.«
وی افـــزود: »ایـــن برنامه بـــه این دلیل طراحی شـــده 
کـــه جزو اساســـی ترین نیازهای اولیه فوتبال کشـــور و 
باید یک برنامه راهبردی اســـتراتژیک بلندمدت باشد 
تا تمام موارد، ظرفیت ها و پتانســـیل ها در یک راســـتا 
قرار بگیرد. در این راه جلســـات متعددی را با اســـاتید 
دانشـــگاه ها، بزرگان فوتبال، مدرســـان و.... داشتیم. 
خود من بـــه تنهایی نمی توانســـتم بـــه تنهایی چنین 
برنامـــه ای بنویســـم زیـــرا نه ســـوادش را داشـــتم و نه 
توانـــش . خواهیـــد دید چـــه برنامـــه جامعی اســـت . 
بـــه همین دلیـــل باید ســـراغ افـــراد متبحـــر در حوزه 

برنامه نویســـی می رفتم.«
مدیر کمیته فنی و توســـعه فدراســـیون فوتبال عنوان 
کرد: »فلســـفه فوتبـــال را در ۳ بخـــش طراحی کردیم . 
اولیـــن مـــورد فلســـفه کلـــی فوتبال کشـــور اســـت که 
فوتبـــال پایـــه و ســـپس فوتبـــال حرفـــه ای را هـــم در 
برمی گیـــرد. در مســـیر توســـعه و پیشـــرفت باید تمام 
علاقه مندان و ذی نفعان فوتبال را مشـــارکت بدهیم . 
در کنـــار تربیت بازیکـــن از لحاظ فنی، بایـــد از لحاظ 
فرهنگی هم بازیکـــن را تربیت کنیم. تمـــام بازیکنان 
تربیت شـــده هـــم قرار نیســـت تبدیـــل بـــه بازیکنان 
بزرگـــی شـــوند بلکـــه بایـــد بـــرای آینـــده جامعـــه نیز 

انســـان های بزرگی باشـــند.«

رئیس هیأت فوتبال استان قزوین:
 آماده برگزاری دیدار پرسپولیس و 

فولاد هستیم
 حســـین باجیوند، رئیس هیأت فوتبال استان قزوین 
با اشـــاره بـــه فضاســـازی ها در رابطـــه با برگـــزاری بازی 
تیم هـــای پرســـپولیس و فـــولاد خوزســـتان در قزوین 
اظهـــار کـــرد: »بـــر اســـاس اعـــلام تقویـــم بازی هـــای 
هفته ســـوم لیگ برتر فوتبـــال ایران قرار اســـت دیدار 
پرســـپولیس با فولاد خوزســـتان جمعه هفته جاری در 

ورزشـــگاه ســـردار آزادگان قزوین برگزار شـــود.«
 وی بـــا بیـــان اینکـــه لیـــگ برتـــر بـــه دلیـــل برگـــزاری 
رقابت هـــای تیـــم ملـــی نزدیـــک بـــه ۲۰ روز تعطیـــل 
خواهد بـــود افزود: »تیم شـــمس آذر نماینده اســـتان 
در هفته ســـوم، میهمـــان تیم ســـپاهان خواهد بود و 
با درخواســـت پیگیری صورت گرفته از ســـوی سازمان 
لیگ فدراســـیون فوتبال و باشگاه پرسپولیس با هیأت 
فوتبال اســـتان قزوین، این دیدار بـــه جهت امکانات و 
زیر ســـاخت های کافی و اســـتقرار VAR در قزوین، این 
بـــازی در زمـــان مقـــرر در قزوین برگزار خواهد شـــد.«

 رئیـــس هیأت فوتبـــال اســـتان قزوین با بیـــان اینکه 
تلاش دســـت اندرکاران ورزش و فوتبال در استان های 
موفق حضـــور هواداران و تماشـــاگران و ایجاد شـــور و 
هیجان در بازی های خانگی اســـت ادامه داد: »قزوین 
نشـــان داده یکـــی از میزبان های پرشـــور در لیگ برتر 
اســـت و میزبان علاقه مندان اســـتان های مختلف در 

شـــهر قزوین خواهیم بود.«

مصاحبه

محمد محمدی سدهی
خبر نگار

علیرضا تاج فیروز، مدیرکل ورزش و جوانان اســـتان 
خراســـان رضوی دربـــاره مخالفت با برگـــزاری دیدار 
تیـــم ملـــی فوتبـــال ایـــران مقابـــل قرقیزســـتان در 
ورزشـــگاه امـــام رضـــا)ع( مشـــهد مقـــدس اینطـــور 
توضیـــح می دهد: »دهـــه آخر صفـــر، اوج رفت وآمد 
زائـــران بـــه مشـــهد محســـوب می شـــود و بیشـــتر 
خیابان هـــا تـــا پایان ایـــن ماه شـــلوغ اســـت. برای 
میزبانی در ســـطح لیـــگ برتر و تیم ملـــی، باید نظر 
شـــورای تأمین گرفته شـــود و این شـــورا بر اســـاس 
برخی شـــاخص ها، با درخواســـت میزبانی مخالفت 
یـــا موافقت می کنـــد. از لحـــاظ مســـائل امنیتی در 

شـــرایط ویژه نیز بایـــد برخی موارد رعایت شـــود. در 
این ایـــام با برگزاری هیچ رویـــدادی که باعث تجمع 
مـــردم شـــود، موافقـــت نمی شـــود. در این شـــرایط 
هیئات عزاداری که شناســـنامه دارنـــد، می توانند در 

شـــهر تردد کنند.«
او اشـــاره ای بـــه هزینه های ورزشـــگاه امـــام رضا)ع( 
دارد: »بـــرای نگهـــداری زمیـــن و ســـایر بخش هـــای 
مجموعـــه بایـــد هزینـــه شـــود. یـــک شـــرکت برای 
بازدید از ســـقف ورزشـــگاه امـــام رضـــا)ع( چند هزار 
یـــورو مطالبـــه کـــرده اســـت. اطـــلاع دارم که نصف 
مبلغ اجاره ورزشـــگاه آزادی را از فدراســـیون فوتبال 

مطالبـــه کرده اند. چگونه تاج و ســـایر عواملی که در 
تیم ملی فعالیت می کننـــد، نمی گویند ما عِرق ملی 
داریـــم و حق الزحمـــه ای نمی گیریم؟ مگـــر عوامل 
فدراسیون فوتبال »فی سبیل الله« کار می کنند؟ آنها 
حاضر نیستند از درآمد شخصی خودشان بگذرند و 

می گوینـــد موقوفـــه از حق خـــودش بگذرد!«
تاج فیـــروز در مـــورد تمریـــن تیـــم »اتـــک انـــرژی« 
افغانســـتان در ورزشـــگاه امـــام رضـــا)ع(، می گوید: 
»خبـــر کذبـــی منتشـــر کردند و نوشـــتند ورزشـــگاه 
به صـــورت رایـــگان در اختیـــار تیمی خارج از کشـــور 
قرار گرفته اســـت. چنیـــن چیزی امکان نـــدارد. هر 

تیمـــی که بـــرای تمرین یا برگـــزاری بازی دوســـتانه، 
بـــازی بدون حضور تماشـــاگر و... درخواســـت کند، 
بـــا مدیریت مجموعه ورزشـــی امام رضـــا)ع( قرارداد 

می بنـــدد و مبلـــغ اجـــاره پرداخـــت می کند.«
مدیـــرکل ورزش و جوانان خراســـان رضـــوی به بازی 
تیم ملی در روز ۲۴ مهر در مشـــهد مقابل قطر اشاره 
می کنـــد: »هر زمان شـــخصی از فدراســـیون فوتبال 
بگوید مســـئولیت برگـــزاری مســـابقه در ورزشـــگاه 
امام رضـــا)ع( را می پذیرم، با اعضای شـــورای تأمین 
خراســـان رضوی مذاکره می کنیم تا ببینیم برگزاری 

این مســـابقه در مشـــهد را می پذیرند یا خیر.«

برنامه زمان بندی کامـــل بازی های جام 
جهانـــی فوتســـال۲۰۲۴ ازبکســـتان از 
ســـوی فیفا اعلام شـــد. این مســـابقات 
از ۲۴ شـــهریور در ۳ ورزشـــگاه هومو آرنا 
تاشکند، مجموعه ورزشـــی جهان بخارا 
و مجموعه ورزشـــی اندیجان به میزبانی 
ازبکســـتان برگزار می شـــود. تیـــم ملی 
فوتســـال ایران در گـــروه F بـــا تیم های 
ونزوئـــلا، گواتمـــالا و فرانســـه همگروه 
اســـت. شـــاگردان وحید شمســـایی در 
اولین بازی خود روز دوشنبه ۲۶ شهریور 
ساعت ۱۶ به مصاف ونزوئلا خواهند رفت 
و دومین دیدار تیم ملی هم پنجشنبه ۲۹ 
شـــهریور ســـاعت ۱۸:۳۰مقابل گواتمالا 
برگزار می شـــود. دیدار تیم های ایران و 
فرانسه هم یکشـــنبه یک مهر ماه ساعت 
۱۸:۳۰ برگزار خواهد شـــد. علاوه بر این 
دیدار رده بندی و فینال مسابقات هم ۱5 

مهرماه برگزار می شود.

اعلام برنامه بازی های جام جهانی فوتسال

زمان بازی های ایران مشخص شد

وضعیت نامناســـب ورزشـــگاه های 
کشـــور بحـــران بزرگی را بـــرای تیم 
ملی فوتبال کشورمان و نمایندگان 
ایرانـــی حاضـــر در بازی هـــای لیگ 
نخبـــگان و لیـــگ قهرمانان آســـیا 
به وجـــود آورده تا تمامـــی معادلات 
حاکم بر میزبانی ایـــن رقابت ها در 

هالـــه ای از ابهام فـــرو برود.
فدراســـیون  مدیـــران  اظهـــارات 
فوتبـــال بیانگـــر ایـــن اســـت کـــه 
کـــه  ورزشـــگاه هایی  از  هیچ یـــک 
پتانســـیل برگزاری دیدارهای بزرگ 
و بین المللـــی را دارنـــد، در برهـــه 
کنونی امکان میزبانی از دیدارهای 
ندارنـــد.  را  بین المللـــی  و  مهـــم 
ورزشـــگاه های  بـــودن  ناآمـــاده 
کلیدی نظیـــر آزادی، نقش جهان، 
فولادشـــهر و دســـتگردی چالش را 
برای مســـئولان برگزاری مسابقات 
و مدیران باشگاه ها بشدت سخت 
کرده و حـــالا این نگرانی وجود دارد 
کـــه اگـــر اوضاع بـــه همیـــن منوال 
سپری شـــود، ممکن اســـت امتیاز 
میزبانی از ایرانی ها ســـلب شـــده و 
کنفدراســـیون فوتبال آســـیا و فیفا 
تصمیـــم بـــه برگـــزاری بازی هـــا در 

زمیـــن ثالـــث بگیرد.
 

تیم ملی و استقلال در انتظار 
پاسخ مشهدی ها

انتشـــار این اخبار نگران کننده در 
فضای رســـانه ای بـــا واکنش جدی 
امیر قلعه نویی ســـرمربی تیم ملی 
فوتبـــال روبـــه رو شـــد. قلعه نویـــی 

بـــا انتقـــاد از وضعیـــت نامناســـب 
ورزشـــگاه ها، تداوم این فضـــا را به 
ضرر فوتبال ایران دانســـت و تأکید 
کـــرد: در ایـــن مقطعـــش انتظـــار 
داشتیم مســـئولان خراسان رضوی 
بـــا مـــا همـــکاری کنند تا تیـــم ملی 
بتوانـــد از مزیت بازی در ورزشـــگاه 
امام رضا)ع( مشـــهد نفع ببرد، اما 
در کمال ناباوری با موانعی عجیب 
و غریـــب امتیـــاز بازی تیـــم ملی در 

ایـــن ورزشـــگاه از بین رفت.
امـــا به جز تیـــم ملی، باشـــگاه های 
اســـت  قـــرار  کـــه  برتـــری  لیـــگ 
در  ایـــران  نماینـــده  عنـــوان  بـــه 
رقابت هـــای لیـــگ نخبگان آســـیا 
بـــازی کنند نیـــز با همیـــن چالش 
روبه رو شدند تا بلاتکلیفی در نحوه 
میزبانـــی آنها در این مســـابقات به 
بالاتریـــن حـــد ممکـــن برســـد. در 
حال حاضر دو باشـــگاه استقلال و 
پرســـپولیس که به عنوان نماینده 
ایران در لیگ نخبگان آســـیا حضور 
دارند، ورزشـــگاه آزادی را به عنوان 
گزینه نخســـت خود بـــرای برگزاری 
مســـابقات خانگـــی اعـــلام کردند 
که بـــا توجه بـــه آماده نبـــودن آن، 
امکان برگـــزاری هیچ مســـابقه ای 
تا اطـــلاع ثانـــوی در این ورزشـــگاه 

وجود نـــدارد.
نکتـــه قابل توجـــه اینجاســـت که 
باشـــگاه اســـتقلال در نامه ارسالی 
خـــود بـــه کنفدراســـیون فوتبـــال 
آســـیا نام اســـتادیوم امام رضا)ع( 
مشـــهد را به عنوان استادیوم دوم 
خود اعلام کرده اســـت اما مســـأله 
اینجاســـت که به دلیـــل مخالفت 
برخی دســـتگاه های اجرایی شـــهر 
بـــرای  لازم  مجـــوز  فعـــلاً  مشـــهد 
انجـــام بازی های اســـتقلال در این 

ورزشـــگاه هم داده نشـــده اســـت.
البتـــه اداره کل ورزش و جوانـــان 

قلعه نویی: در 
کمال ناباوری 

با موانعی 
عجیب و 

غریب امتیاز 
بازی تیم ملی 

در ورزشگاه  
رضا)ع(  از 

بین رفت

احتمال برگزاری بازی های خانگی استقلال و پرسپولیس در کشور ثالث

کلاف سردرگم میزبانی در لیگ نخبگان

تجربه بالای شمسایی به تیم ملی کمک می کند

طاهری: با غیرت و انگیزه بازیکنان کمبودها جبران می شود

محمـــد طاهـــری، بازیکـــن ســـابق تیـــم 
ملـــی فوتســـال در خصوص شـــرایط این 
تیـــم در آســـتانه آغـــاز مســـابقات جـــام 
جهانـــی بـــه »ایـــران ورزشـــی« می گوید: 
»جام جهانی مســـابقات بســـیار سختی 
اســـت و تمامـــی تیم هـــا برای حضـــور در 
ایـــن مســـابقات بازی هـــای تدارکاتـــی با 
کیفیتی برگـــزار می کننـــد و قطعاً همین 
بازی هـــای تدارکاتـــی باعـــث می شـــود 
تـــا تیم هـــا بـــا آمادگی صـــد درصـــدی در 
ایـــن میدان بـــزرگ حاضـــر شـــوند. این 
موضوع باعث می شـــود تـــا تمامی تیم ها 
کار ســـختی بـــرای رویارویی بـــا همدیگر 

داشـــته باشند.«
او صحبت هایـــش را ایـــن گونـــه ادامـــه 
 ۲ می دهـــد: »تیـــم ملـــی می توانســـت 
بازی تدارکاتی خوب با کرواســـی داشـــته 
باشـــد اما بـــه دلیل بدعهدی مســـئولان 
تیم ملی فوتســـال کرواســـی این ۲ بازی 
برگـــزار نشـــد. ایـــن در حالی اســـت که 
دیدار بـــا کرواســـی می توانســـت به تیم 
ملی کمـــک زیادی کند. به هـــر حال این 
۲ بازی منتفی شـــد و حالا پیـــش از آغاز 
مسابقات قرار اســـت که ۲ بازی تدارکاتی 
با تیم ملی قزاقســـتان داشـــته باشیم.«

ایـــن بازیکـــن اســـبق تیم ملی فوتســـال 
بیان می کند: »با وجـــود برگزاری ۲ بازی 
تدارکاتی با قزاقســـتان، تعـــداد بازی های 
تدارکاتی ما نســـبت به ســـایر رقبا بســـیار 
کم اســـت و حضـــور تیم ملـــی در میدان 
بزرگـــی همچون جـــام جهانی بـــا ۲ بازی 
تدارکاتـــی کافی نیســـت. اما بـــه هر حال 
تیم ملی خوبـــی داریم، تیمی که تلفیقی 

از بازیکنـــان جوان و باتجربه اســـت. این 
تیـــم می تواند با توجـــه بـــه تمریناتی که 
کادر فنـــی در نظـــر گرفتـــه و همچنیـــن 
غیـــرت و انگیـــزه بازیکنـــان، کمبودهـــا 
جبـــران  شـــود تـــا تیـــم ملـــی با شـــرایط 
خوبی در این مســـابقات حاضر شـــود.«

طاهـــری در خصـــوص رقبـــای تیـــم ملی 
»بایـــد  ایـــن مســـابقات می گویـــد:  در 
بدانیـــم که بـــه هیـــچ وجه بازی آســـانی 
نخواهیـــم داشـــت و در هیـــچ کـــدام از 
بازی هـــا از پیـــش برنـــده نیســـتیم. اگر 
بـــا این طـــرز فکـــر در مســـابقات حاضر 
شـــویم قطعاً ضربه خواهیم خـــورد. باید 
با تـــلاش زیـــاد پله پله بـــالا بیاییـــم و در 
نهایت بـــه هدف مان برســـیم. علاوه بر 
بازیکنـــان خوبی که داریم، کادر فنی تیم 
ملـــی باتجربه اســـت، ایـــن کادر و وحید 
شمسایی ســـال های گذشـــته به عنوان 
بازیکـــن تجربه حضور در این مســـابقات 
را دارنـــد و همین تجربـــه می تواند کمک 

حـــال بازیکنـــان تیم ملی باشـــد.«
گـــروه  در  ملـــی  »تیـــم  می افزایـــد:  او 
آســـانی قرار نگرفتـــه و گواتمالا و ونزوئلا 
تیم هـــای خوبی هســـتند، ایـــن دو تیم 
تجربه حضور در مســـابقات جام جهانی 
را دارنـــد و جـــزو تیم هـــای خـــوب جام 
جهانـــی محســـوب می شـــوند. فرانســـه 

هـــم یکـــی از حریفـــان تیم ملی اســـت 
و مـــن بـــه شـــخصه فکـــر نمی کـــردم که 
فرانســـه تـــا این حد پیشـــرفت کنـــد اما 
این تیـــم در ســـال های اخیر پیشـــرفت 
فوق العـــاده ای داشـــته تـــا جایـــی کـــه 
می توانـــد یکـــی از مدعیـــان قهرمانی در 

جـــام جهانی باشـــد.«

گزارش یک

سینا حسینی
روزنامه نگار

خراســـان رضـــوی و هیـــأت فوتبـــال 
ایـــن اســـتان موافقـــت ضمنـــی خـــود 
را بـــا برگـــزاری بـــازی در مشـــهد اعلام 
کرده انـــد، همچنیـــن مؤسســـه تربیت 
بدنی آســـتان قدس رضوی بـــه عنوان 
مالک ورزشـــگاه امـــام رضـــا)ع( چراغ 
ســـبز خود را بـــرای برگـــزاری بـــازی در 
ایـــن اســـتادیوم نشـــان داده امـــا بـــه 
این شـــرط که باشـــگاه اســـتقلال کلیه 
 مجوزهـــای لازم بـــرای انجـــام بـــازی را 

بگیرد.
برای پیگیری بیشـــتر موضوع به سراغ 
فرمانـــدار مشـــهد رفتیم تا نظـــر وی در 
خصـــوص انجـــام بازی هـــای آســـیایی 
استقلال در مشهد را از وی جویا شویم 

کـــه داوری اظهارنظر در این خصوص را 
به فرصتـــی دیگر موکول کـــرد و گفت: 

فعلاً در جلســـه هستم.
 

  پرسپولیس فقط آزادی 
را معرفی کرد

در ایـــن میـــان گفته می شـــود باشـــگاه 
پرســـپولیس هم بـــه دلیـــل بلاتکلیفی 
نـــام  کشـــور،  ورزشـــگاه های  فعلـــی 
ورزشـــگاه دیگـــری را به کنفدراســـیون 
ه  د نکـــر فـــی  معر ســـیا  آ ل  تبـــا  فو

است!
امـــور  مدیـــر  حســـینی،  علـــی  امیـــر 
در  پرســـپولیس  باشـــگاه  بین الملـــل 
گفت و گـــو بـــا خبرنـــگار ایران ورزشـــی 

بـــا تأییـــد ایـــن خبـــر بـــه مـــا می گوید: 
بـــه  ا  ر ی  د ا ز آ زشـــگاه  ور تنهـــا  مـــا  «
کنفدراســـیون فوتبـــال آســـیا معرفـــی 
کردیم چـــون هر ورزشـــگاه دیگـــری را 
بـــرای انجـــام بازی هـــای آســـیایی خود 
بـــه کنفدراســـیون معرفـــی می کردیـــم 
بایســـتی مجـــوز آســـیا را می گرفـــت به 
همیـــن دلیل چـــون مطمئـــن نبودیم 
که ورزشـــگاه جایگزیـــن تأییدیه لازم را 
دارد، ورزشـــگاه دوم معرفـــی نکردیـــم. 
به همین علـــت اگر ورزشـــگاه آزادی تا 
روز نهم مهرماه آماده میزبانی نباشـــد، 
ممکن اســـت با تصمیم کنفدراســـیون 
بـــازی مـــا در ورزشـــگاه ثالث در کشـــور 

دیگـــری انجام شـــود.«

بـــا در نظـــر گرفتـــن ایـــن احتمـــالات 
و چالـــش بـــه وجـــود آمـــده، بـــه نظـــر 
می آیـــد اگـــر در روزهـــای باقیمانده در 
خصوص وضعیت میزبانی اســـتقلال و 
پرسپولیس در بازی های لیگ نخبگان 
آنـــی صـــورت نگیـــرد،  تصمیم گیـــری 
بعیـــد نیســـت به دلیـــل آمـــاده نبودن 
اســـتادیوم های کشـــور کنفدراســـیون 
فوتبال آســـیا تصمیم سختگیرانه ای در 
این رابطـــه بگیرد و رأی بـــه انجام بازی 
در کشـــور ثالـــث دهد که ایـــن موضوع 
جـــدا از اینکـــه تیم هـــای ایرانـــی را از 
امتیـــاز میزبانـــی محـــروم خواهد کرد، 
یـــک آبروریزی بـــزرگ بـــرای فوتبال ما 

به حســـاب خواهـــد آمد.

توضیحات مدیرکل ورزش درباره 
میزبانی ورزشگاه امام رضا)ع(

برای هر بازی 
باید نظر شورای 
تأمین گرفته شود
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میراسماعیلی: جودو سهمیه هم می گرفت، خبری از مدال نبود
مربی خارجی با هزینه فدراسیون جهانی می آید

 جـــودوی ایـــران بعد از 4 ســـال اســـارت 
جهانـــی،  فدراســـیون  تعلیـــق  بنـــد  در 
فرصـــت حضـــور در المپیـــک پاریـــس را 
هم از دســـت داد. در حالـــی که به خاطر 
عـــدم حضـــور جـــودوکاران در میادیـــن 
مختلف، ملی پوشـــان رنکینگ لازم برای 
ســـهمیه المپیک را نداشتند، فدراسیون 
جهانـــی هـــم به رغـــم قول هـــای داده به 
جودوی ایـــران وایلد کارت نـــداد تا جای 
جـــودوکاران ایرانـــی در تاتامـــی المپیک 
خالی باشـــد. آرش میراسماعیلی رئیس 
فدراسیون جهانی حالا به گفته خودش 
نگاهـــش را به آینـــده دوختـــه و مطمئن 
اســـت جودوکاران جـــوان امـــروز، آینده 
المپیـــک  تاتامـــی  در  ایـــران  جـــودوی 

لس آنجلـــس را خواهند ســـاخت.
در روزهایی که ورزش ایران 

تحت الشعاع المپیک قرار دارد، از 
جودو چه خبر؟

شـــرایط ما بـــا بقیـــه رشـــته های المپیکی 
و حتـــی غیرالمپیکی هـــا متفاوت اســـت. 
جودو 4 ســـال سخت را پشت سرگذاشت 
و اگـــر بخواهیـــم منطقی به ایـــن موضوع 
نـــگاه کنیـــم نمی شـــود انتظـــار زیـــادی از 
ایـــن رشـــته داشـــت. مـــا در این 4 ســـال 
تعلیق، اجازه فعالیت نداشتیم و خیلی از 
اســـتعدادهای ما به رشـــته های دیگر پناه 
بردند کـــه همیـــن موضوع ضربـــه زیادی 
بـــه جـــودو زد. خوشـــبختانه در این مدت 
فعالیت هـــای خوبی در رده پایه داشـــتیم 
و هدف مـــان بازی های آســـیایی ناگویای 

ژاپـــن و المپیک لس آنجلس اســـت.
صبح دیروز تیـــم نوجوانـــان و جوانان ما 
بـــرای قهرمانـــی آســـیا راهی کـــره جنوبی 
شـــد که خیلی بـــه آنهـــا امیدواریم. طبق 
برنامـــه، تیم ملی با ترکیـــب 4،3 جودوکار 
مهرماه برای اردوی مشـــترک و کاپ آزاد به 

قزاقســـتان می روند.
ســـعی می کنیـــم در 3،2 ســـال مانـــده با 
حضور در مســـابقات مختلـــف در جدول 
رنکینـــگ المپیـــک قـــرار گرفتـــه و بـــرای 
حضـــور در المپیـــک 2028 آماده شـــوند.
چه شد که جودو سهمیه وایلد کارت 

المپیک پاریس را نگرفت؟
کارت هـــم  وایلـــد  اگـــر ســـهمیه  حتـــی 
می گرفتیـــم، بـــه خاطـــر تعلیق 4 ســـاله 
عمـــاً در المپیـــک خبـــری از نتیجـــه و 
مـــدال نبـــود. حـــالا نگاه مـــا بـــه المپیک 
بعـــدی اســـت و شـــک نـــدارم کـــه همین 
ملی پوشـــان نوجوانـــان و جوانـــان آینده 
جـــودوی ایـــران در المپیـــک لس آنجلس 
خواهند بـــود. در کل با اتفاقاتی که در این 
المپیـــک افتاد، لکه ســـیاهی بر پیشـــانی 

مســـئولان ورزش جهـــان مانـــد.
مدتی پیگیر کادرفنی خارجی بودید 

اما اتفاقی نیفتاد، تیم ملی با کادر 
ایرانی ادامه می دهد یا بالاخره 

طلسم کادرفنی خارجی شکسته 
می شود؟

طبـــق مذاکرات من با رئیس فدراســـیون 
جهانـــی، او قـــول صـــد درصـــدی بابـــت 
یک مربـــی خارجـــی درجه یک بـــا هزینه 
خودشـــان را به ما داده است. ما از طریق 
ایمیـــل بـــا ایشـــان در ارتباط بـــوده و این 
موضـــوع را یادآوری می کنیـــم. احتمالاً در 
همین مســـابقات قهرمانی آســـیا جوانان 
و نوجوانـــان با رئیس فدراســـیون جهانی 
ماقاتـــی خواهم داشـــت و ایـــن موضوع 
را پیگیـــری می کنـــم. البته که ســـرمربی 
پیشـــنهادی فدراســـیون جهانـــی باید به 
ایـــران بیایـــد و کار کند، اگـــر راضی بودیم 

بعد قـــرارداد ببندیم.

ابقای نصیرشلال به عنوان سرمربی تیم ملی وزنه برداری
رأی به مربی بازنده

نصیرشـــال  نـــواب   1401 اســـفند 
بـــه جـــای ســـعید علی حســـینی، 
ســـرمربی تیم ملـــی وزنه بـــرداری 
شـــد. نزدیک به 20 مـــاه از انتخاب 
نـــواب نصیرشـــال می گـــذرد و او بـــدون 
اینکـــه موفقیـــت چندانی به دســـت آورد، 
در ســـمتش ماند. تصمیمی که فدراسیون 
وزنه بـــرداری هفتـــه گذشـــته از آن خبـــر 
داده بـــود و حالا هـــم کمیته فنـــی رأی به 
ابقای نصیرشـــال داد تا وزنه برداری ایران 

حداقـــل تـــا بازی هـــای آســـیایی ناگویـــای 
ژاپـــن ســـرمربی تیـــم ملـــی وزنه بـــرداری 
بمانـــد. البته زمانـــی برای ادامـــه همکاری 
مشـــخص نشـــده و ظاهراً تا زمانی  که دعوا 
به پـــا نشـــود؛ نـــواب در ســـمتش ماندنی 
اســـت امـــا بـــه احتمـــال فـــراوان بررســـی 
مجدد پرونـــده او برای حضـــور در المپیک 
2028 لس آنجلـــس بعـــد از ناگویـــای ژاپن 

خواهـــد بود.
ایـــن ابقا هـــم می تواند اتفـــاق مثبتی برای 

وزنه بـــرداری باشـــد و هـــم  منفـــی. نتایج 
تیـــم ملـــی وزنه بـــرداری در المپیک پاریس 
نشـــان دهنده ضعـــف نـــواب نصیرشـــال 
بـــود. ضعـــف او در مدیریـــت کـــه ماجرای 
کیانـــوش را به بار آورد و ضعف او در فنی که 
در رکوردهای علی داودی و ســـید مصطفی 
جـــوادی مشـــهود بـــود. کیانوش رســـتمی 
در رده پنجـــم رنکینگ فدراســـیون جهانی 
برای المپیک اگر در جهانی عربستان وزنه 
می زد، حضـــورش در المپیـــک قطعی بود. 

بـــا همـــان رکوردهایی که کیانـــوش همان 
موقع در خانه خودش می زد، می توانســـت 

مـــدال نقره المپیـــک را بگیرد.
بنابراین ابقای نواب نصیرشال رأی به یک 
مربی بازنده اســـت هم توسط کمیته فنی 
و هم فدراســـیون وزنه بـــرداری. اما از طرف 
دیگر ایـــن تصمیم را می تـــوان به فال نیک 
گرفـــت و آن  هـــم بـــه خاطر این اســـت که 
وزنه بـــرداری در ســـال های اخیـــر مربیـــان 
زیـــادی را عـــوض کـــرد و ایـــن شـــاید برای 

اولین بـــار اســـت که بـــا وجود یـــک ناکامی 
بزرگ در المپیک تصمیـــم می گیرد، مربی 
خـــود را حفـــظ کنـــد. شـــاید حـــالا کمیته 
فنی کـــه از قهرمانـــان بزرگ وزنه بـــرداری و 
کارشناســـان این رشته تشـــکیل شده باید 
نقـــاط ضعف نـــواب را بـــه او بگوینـــد و اگر 
نواب به مشـــکاتش پـــی ببـــرد، می تواند 
مربی خوبی برای تیم ملی باشـــد و شـــاید 
بتوانـــد یـــک تیـــم خـــوب را تـــا بازی هـــای 

آســـیایی بسازد.  

شاهمیری، مسئول کمیته داوران 
والیبال باشگاه های آسیا

کنفدراسیون والیبال آسیا مسئولیت کمیته داوران 
رقابت هـــای باشـــگاه های قهرمانی مردان آســـیا به 

میزبانی یزد را به فرهاد شـــاهمیری داد.
رقابت هـــای والیبـــال قهرمانی باشـــگاه های مردان 
آســـیا از ۱۸ تا ۲۵ شـــهریور بـــا حضور 10 تیـــم در یزد 

برگزار می شـــود.
کنفدراسیون والیبال آسیا در نامه ای به فدراسیون 
ایران بـــا معرفی اعضـــای کمیته کنترل مســـابقات 
محمـــد  آســـیا،  مـــردان  باشـــگاه های  قهرمانـــی 
شـــاهمیری داور بین المللـــی و FIVB ســـابق را بـــه 
عنوان مســـئول کمیتـــه داوران جایگزین تاکاشـــی 
شـــیومویاما ژاپنـــی کرد و عـــادل حســـین الحرابی 
هـــم به جـــای او عضـــو کمیتـــه داوران شـــد. یرمک 
ســـرلیبایف قزاقســـتانی رئیـــس کمیتـــه کنتـــرل و 
رئیس کمیته فنی اســـت، پاتانا کیتیچی ســـیموپات 
تایلندی هماهنگ کننده کنفدراســـیون و مســـعود 
یزدان پنـــاه هـــم عضـــو ایرانـــی کمیته فنی اســـت و 
مســـئولیت کمیته داوران هم به فرهاد شـــاهمیری 

ســـپرده شد.
عادل حســـین الحرابـــی کویتی، غامرضـــا نوروزی، 
حمیـــد  و  حســـابی  مریـــم  افجـــه ای،  مرتضـــی 
احمدی نیـــا بـــه ترتیـــب اعضـــای کمیتـــه داوران، 
پزشـــکی، مســـئول V.I.S، رســـانه و مدیا هســـتند.

 

 شروع خوب اسماعیل نژاد 
در پلاس لیگا

امین اســـماعیل نژاد، با برد اســـکرا بلهاتـــوف در بازی 
دوســـتانه مقابل زاکسا، شـــروع خوبی داشت. پشت 
خـــط زن ملی پـــوش ایران بعـــد از یک فصـــل بازی در 
لیگ ســـری A ایتالیا، این فصل بـــازی در پاس لیگا را 
برای تیم اســـکرا تجربه می کند. او بعد از تســـاوی 2-2 
تیمش در بازی اول دوســـتانه مقابل زاکســـا، یکشنبه 
در دومیـــن بازی هـــم به زمین رفـــت و نمایش خوبی 

داشـــت. اســـکرا در این بازی با نتیجه 1-3 برد.

کناره گیری مرادی از تیم ملی 
وزنه برداری

ســـهراب مـــرادی به همـــکاری بـــا کادر فنـــی تیم ملی 
وزنه بـــرداری  پایـــان داد. اردوی تیم ملـــی وزنه برداری 
بـــرای قهرمانی جهان بحرین از امروز  آغاز می شـــود. 
طبـــق تصمیـــم کمیته فنـــی فدراســـیون وزنه برداری، 
نـــواب نصیرشـــال تـــا قهرمانی جهـــان ۲۰۲۵ بـــه کار 
خـــود به عنـــوان ســـرمربی ادامـــه می دهـــد. پیش از 
ع، ســـهراب مرادی و احســـان دارابیگی  این بهمن زار
بـــه عنوان مربی کنار نصیرشـــال بودند اما ســـهراب 
مـــرادی امـــروز به همـــکاری اش پایـــان داده اســـت. 
ســـهراب مرادی بـــرای المپیک هم انتظار داشـــت که 
اعـــزام شـــود و انتظـــارش هم بجـــا بـــود. کمیته ملی 
المپیـــک هم در مورد اعزام او قـــول داده بود و مرادی 
هم به قـــول کمیته ملـــی المپیک امیدوار شـــده بود 
اما متأســـفانه مســـئولان کمیته ملی المپیک بدقولی 
کردنـــد و او هـــم ناراحـــت شـــد و دیگـــر در کنـــار تیم 

ملی نیســـت.

غیبت کاوه در مراسم تجلیل از 
مدال آوران 

ســـرمربی پیشـــین تیـــم ملی کشـــتی آزاد در مراســـم 
تجلیل از مدال آوران کشـــتی شـــرکت نکرد. مراســـم 
تجلیـــل از مـــدال آوران کشـــتی و رونمایـــی از کتـــاب 
منصـــور برزگـــر بـــا حضـــور وزیـــر ورزش و جمعـــی از 
پیشکســـوتان برگزار شـــد. مســـئولان برگزاری در این 
مراســـم در نظر داشـــتند از محســـن کاوه، ســـرمربی 
پیشـــین تیم ملـــی کشـــتی آزاد تجلیـــل کننـــد اما او 
در مراســـم حضـــور نداشـــت. کاوه چنـــد روز پیـــش 
از ســـمتش  کناره گیـــری کـــرد و پژمـــان درســـتکار 

شـــد. جایگزینش 

تقوی دنبال جانشین جدید برای 
وحید مرادی

با  غیبت ســـه ماهه وحید مرادی، رئیس فدراســـیون 
والیبال نایب رئیس جدیـــدی را جایگزین او می کند. 
وحیـــد مرادی در تاریخ 24 اردیبهشـــت ماه با شـــروع 
لیگ ملت هـــای والیبال ۲۰۲۴ همـــراه  تیم ملی راهی 
برزیل شـــد که به دلیل مســـائل شـــخصی نتوانســـت 
امارات را ترک کند. در این مدت پســـت نایب رئیسی 
فدراســـیون به دلیـــل غیبت مـــرادی خالـــی مانده و 
طبق اساســـنامه فدراســـیون والیبال بعد از ســـه ماه 
غیبت می توان فـــرد جدید برای این ســـمت انتخاب 
کـــرد و حالا  میـــاد تقوی، رئیس فدراســـیون والیبال 
دنبال انتخاب فردی با ســـابقه مدیریت کان ورزشی 

برای نایب رئیســـی فدراسیون است .
 

شیلی حریف تیم زیر 17 سال شد
تیـــم والیبـــال زیـــر ۱۷ ســـال ایران بـــا باخـــت مقابل 
مصـــر در آخرین بازی دور مقدماتـــی قهرمانی جهان، 

حریـــف شـــیلی در مرحله اول حذفی شـــد.
تیـــم آرش صادقیانی بعـــد از دو پیـــروزی مقابل لیبی 
و تونـــس، دیروز به مصـــاف مصر قهرمان قـــاره آفریقا 
رفـــت و با نتیجـــه 2-3  و با امتیـــازات ۲۵-۱۹، ۲۵-۲۲، 
۲۵-۱۹، ۲۷-۲۵ و ۱۳-۱۵ باخـــت و بـــا دومـــی گروه دور 
مقدماتـــی را تمـــام کـــرد. تیم زیر 17 ســـال ایـــران  در 
مرحلـــه اول حذفی قهرمانی جهان به مصاف شـــیلی 

تیم ســـوم گروه چهـــارم می رود.
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 تیم 5 نفره کشـــتی آزاد ایران، از المپیک 
پاریـــس بـــدون مـــدال طلا برگشـــت. با 
این حـــال اتحادیه جهانی کشـــتی طبق 
جـــدول و امتیـــازات تیم هـــا تیـــم ملـــی 
کشـــتی آزاد ایـــران را با 83 امتیـــاز بالاتر 
از ژاپـــن و امریکا قهرمـــان معرفی کرد. با 
این حال محســـن کاوه ســـرمربی با تیم 
نمانـــد. امـــا کاوه مربی باتجربه کشـــتی، 
از اتفاقـــات بعد از المپیـــک و حجم زیاد 
انتقادات به عملکرد تیـــم ملی، ناراحت 
بـــود. او در گفت و گـــو بـــا »ایران دیلـــی« 
امـــا تمـــام قـــد از عملکرد تیمـــش دفاع 
ز  ا یـــش  صحبت ها بیـــن  ه  کاو  . کـــرد
غیرمنصفانـــه و حتـــی مغرضانـــه بـــودن 
بعضـــی اظهارنظرها دربـــاره عملکرد تیم 

می کرد. گلایـــه 
 

از کشتی گیران پنج وزن صحبت کنید؟ 

از نظـــر مـــن بچه هـــا خـــوب بودنـــد در 
حالی که می توانســـتیم بهتـــر از این هم 
باشـــیم. حالا البته یکســـری افراد بر این 
باورنـــد کـــه کشـــتی گیران ما بـــه حدی 
قدرتمنـــد بودنـــد کـــه از همه آنهـــا توقع 
مـــدال طـــا می رفت ولـــی واقعیـــت امر 
این اســـت که اگـــر دررفتگـــی کتف برای 
حســـن یزدانی رخ نمی داد، شـــک نکنید 
او حتمـــاً مدال طـــای وزن 86 کیلوگرم 

را می گرفـــت. 
ع در  مـــن توقعـــم از امیرحســـین زار
125 کیلوگرم بیشـــتر بود. بـــه نظرم او 
هیچ وقـــت تـــا به حـــال چنین کشـــتی 
بـــدی نگرفتـــه و یـــا حداقـــل بگویـــم 
چنیـــن روز بـــدی را در کشـــتی تجربه 
نکـــرده بود. رحمـــان عمـــوزاده در 65 
کیلوگرم و امیرعلی آذرپیرا در 97 کیلو 
کشـــتی های خیلـــی خوبـــی گرفتنـــد. 
ولـــی حریـــف ژاپنـــی خطرناک تریـــن 
حریـــف رحمـــان بـــود. او بعـــد آنکـــه 
رحمـــان خـــاک شـــد در عـــرض 20 تـــا 
25 ثانیـــه فـــن فتیلـــه را گرفـــت و رها 

نکـــرد. امیرعلـــی آذرپیـــرا هـــم در این 
رقابت هـــا خـــودش را بـــه کشـــتی دنیا 
ثابت کـــرد. او حتی احمد تاج الدینوف 
کشـــتی گیر قهرمان جهـــان و المیپک 
را هـــم می توانســـت ببـــرد ولـــی در 40 
ثانیه آخر نتوانســـت کشتی را مدیریت 
کنـــد. او کشـــتی خیلی خوبـــی مقابل 
کایـــل اســـنایدر امریکایی گرفـــت و در 
کل عملکـــرد خیلـــی خوبـــی را از خود 

داد.  نشان 
اوزان 74 و 65 کیلوگرم از لحاظ کیفیت 
رقبا، شـــرایط تقریباً ســـنگینی داشـــت. 
یونس در 74 کیلوگـــرم فرانک چامیزو، 
کشـــتی گیر ایتالیایـــی را شکســـت داد. 
یادمان نـــرود تابه حال هیچ کشـــتی گیر 
ایرانـــی پیش از این نتوانســـته بـــود او را 
ببرد. یونس مقابل کایـــل داک مدیریت 
نکرد. او بایـــد بپذیرد اگـــر می خواهد در 
ســـطح اول دنیـــا روی ســـکوی قهرمانی 
بایســـتد، بایـــد خیلـــی بیشـــتر زحمـــت 

 . بکشد
به عملکرد تیم آزاد در المپیک چه 

نمره ای می دهید؟ 
شـــاید نبایـــد من ایـــن حـــرف را بزنم اما 
اتحادیه جهانـــی در رنکینـــگ تیم ایران 
را قهرمـــان المپیک معرفی کرده اســـت 
هرچنـــد کســـی بـــه آن اشـــاره  نمی کند. 
تیـــم 4 ســـال قبـــل مـــا در المپیک یک 
نقـــره و یک برنز گرفته بود اما امســـال در 
پاریس ســـه نقره و یک برنـــز گرفت. اگر 
نسبت موفقیت اوزان المپیکی کشتی را 
با مســـابقات جهانی سال قبل در بلگراد 
بـــا هم مقایســـه کنیم، نتایج ما امســـال 
بهتر بـــوده و بچه ها پیشـــرفت کرده اند.

مزیـــت تیم مـــا در المپیـــک جوانی بود، 
ع  یعنی رحمان عموزاده، امیرحسین زار
و امیرعلی آذرپیرا با 22 یا 23 ســـال سن 
به المپیک پاریس رفتند. حتی با شـــکل 
کشـــتی گیری حســـن یزدانـــی می تـــوان 
بـــرای آینـــده هـــم روی او حســـاب کرد. 
ظاهراً مردم گذشته را فراموش کرده اند 
و به این مســـائل دقـــت نمی کنند. البته 
یکســـری هم بـــرای ناکامی تیـــم ما قرآن 

به ســـر گرفته بودند.

آنها چه کسانی بودند؟ 
ایـــن موضـــوع بمانـــد، امـــا مـــن در این 
چنـــد روزی کـــه بـــه ایـــران برگشـــته ام، 
صحبت هایی می شـــنوم کـــه بی انصافی 
اســـت. مـــا بایـــد این تیـــم را بـــا قبل آن 
قیاس کنیـــم و ببینیم چـــه بودیم و چه 
شـــدیم. آیـــا مـــا قبـــاً 4 مـــدال گرفتیم 
و حـــالا 2تـــا شـــده کـــه اینقـــدر انتقـــاد 
می کننـــد؟ البتـــه یکســـری هـــم شـــاید 
دوســـت نداشـــتند ما نتیجـــه بگیریم و 
حـــالا بـــه واقعیت هـــا اشـــاره نمی کنند. 

به نظر می رسد از این صحبت ها 

خیلی ناراحت هستید؟ 
بالاخـــره مـــا در ایرانـــی زندگـــی می کنیم 
که هرکســـی ســـرمربی باشـــد، خیلی ها 
می خواهند به او حملـــه کنند اما افتخار 
ســـرمربیگری تیم ملی فقـــط متعلق به 
من نیســـت و یـــک چرخه ای اســـت که 
دور می زند و ممکن اســـت بعداً شـــما در 
آن جایـــگاه قرار بگیریـــد ولی هر کس در 
ایـــن موقعیت قـــرار می گیـــرد، باید همه 
بـــه او کمـــک کننـــد چراکـــه در نهایـــت 
موفقیت ســـرمربی تیم ملـــی، موفقیت 

کشتی کشـــور است.

کاوه: مزیت تیم ما در المپیک جوانی بود

امیدوارم در آسیا نتایج خوبی بگیریم
صفایی: باید به جوان ها اطمینان کرد

پریســـا غفـــاری/ شـــیما صفایـــی لژیونـــر تنیس 
روی میـــز ایران با شکســـت مدعیـــان و قهرمانی 
مســـابقات انتخابـــی، دوباره پیراهـــن تیم ملی را 
برای قهرمانی آســـیا پوشید. ملی پوش کشورمان 
بعـــد از قهرمانی می گوید: »ســـطح بازی ها خیلی 
بـــالا بـــود و با یک بـــرد و باخـــت امکان داشـــت 
اول یـــا آخر شـــویم. به هـــر حال خوشـــحالم که 
توانســـتم بـــار دیگر بـــه تیم ملـــی راه پیـــدا کنم. 
امیـــدوارم در آلماتـــی بتوانیم با توجـــه به جوانی 

تیم نتایـــج خوبی هـــم بگیریم.«
تیم ملـــی بانوان این بار ندا شهســـواری المپیکی 
کشـــورمان را به دلیل چهارمی در انتخابی ندارد؛ 
شـــیما صفایـــی در این بـــاره هم بیـــان می کند: 
»بـــازی ســـختی مقابل ندا داشـــتم. البتـــه به جز 
مـــن پریناز حاجیلـــو و فاطمـــه یاری هـــم موفق 
به شکســـت او شـــدند. به هر حال نســـل جوان 

خودش را نشـــان داد.«
 ایـــن بازیکن با اشـــاره به بازیکنـــان جوانی که در 
تنیس روی میز المپیک فرانســـه نیز درخشیدند، 
تأکید می کنـــد: »در پاریس دیدید بازیکن جوانی 
چون مورگورد ســـوئدی بـــا 24 ســـال در مراحل 

پایین، بازیکن چینی رنک دو جهان را شکســـت 
می دهد و بـــا بازی های خوب به فینال می رســـد 
و در یک مســـابقه نزدیک به بازیکن ســـطح بالا و 

رنک یک جهـــان می بازد.«
شـــیما صفایی و بنیامین فرجی جوانانی هستند 
کـــه در انتخابـــی با شکســـت مدعیـــان پیراهن 
ملـــی را بـــه تـــن کردند. بـــه نظـــر می رســـد آنها 
ترکیـــب تیـــم المپیـــک لس آنجلس را تشـــکیل 
بدهنـــد. دختـــر ملی پـــوش کشـــورمان در ایـــن 
خصـــوص می گویـــد: »نیمـــا و نوشـــاد عالمیان و 
ندا شهســـواری بازیکنان قابل احترامی هســـتند 
و پشـــتکار و بازی هـــای آنهـــا الگـــوی ماســـت اما 
در همـــه کشـــورها همان طـــور کـــه در المپیـــک 
دیدیـــم، روی رده های پایه ســـرمایه گذاری کردند 
و در پاریـــس تیم هـــای آلمـــان، فرانســـه، هنـــد 
و حتـــی ژاپـــن خواهـــر 16 ســـاله هاریموتـــو را به 
المپیـــک آورده بودنـــد تا تجربـــه بازی های بزرگ 
را پیدا کنند و ممکن اســـت حـــالا نتیجه ایده آل 
نگیرنـــد ولی مطمئناً بعداً اتفاقـــات خوبی را رقم 
می زننـــد. پـــس باید بـــه جوان ها هـــم اطمینان 

» . کرد

10 روز مانده به رونمایی از سرمربی جدید تیم ملی والیبال

مندز؛ شوی تبلیغاتی یا واقعیت؟

صادق دهقان
خبر نگار

از  بـــه رونمایـــی  مهـــری رنجبـــر/  چیـــزی 
ســـرمربی جدید تیم ملی والیبـــال نمانده 
اســـت؛ 10 روز، البتـــه طبق قولـــی که میلاد 
تقـــوی رئیـــس فدراســـیون والیبـــال داده 
اســـت. او کـــه وقتـــی تیم ملـــی والیبـــال با 
وجـــود همه وعده های پاداش برای کســـب 
سهمیه المپیک، دست خالی از مأموریتش 
در لیـــگ ملت هـــا برگشـــت، قـــول داد یک 
مربی تراز اول دنیا بـــرای تیم ملی می آورد.

تقوی درســـت قبل از المپیک گفت مذاکره 
را شـــروع کرده و بعد از المپیک کار را نهایی 
می کند. هـــر چند با تجربه ای کـــه از منتفی 
شـــدن گزینه اصلـــی قبـــل از پائز داشـــت، 
ترجیـــح داد هیچ اســـمی از گزینه های روی 
میزش فـــاش نکنـــد و چـــراغ خامـــوش با 

مربـــی جدید قرارداد ببنـــدد و بعد رونمایی 
کنـــد. امـــا بالاخـــره اســـم مارســـلو منـــدز 
آرژانتینـــی بـــه عنـــوان یکـــی از ســـه گزینه 
جـــدی ســـرمربیگری تیم ملـــی والیبال، به 
رســـانه ها درز کـــرد، مربی ای کـــه تیمش در 
المپیک توکیو سوم شـــد اما در پاریس تنها 
به جمع 8 تیم اول رســـید. این روزها حرف 
از دلخـــوری مارســـلو مندز بابـــت انتظارش 
بـــرای تمـــاس از ســـوی فدراســـیون ایـــران 

ح شـــده است.  مطر
مـــرد آرژانتینـــی کـــه انـــگار از انتظـــار برای 
شـــروع بـــه کار در تیـــم جدیـــدش خســـته 
شـــده، گفته: »من منتظر هســـتم اما کسی 

از ایـــران بـــا من تمـــاس نگرفته اســـت.«
منـــدز یکـــی از گزینه هـــای جـــدی اســـت 

بـــرای  ایـــران  کـــه فدراســـیون والیبـــال 
ســـرمربیگری تیـــم ملی نـــگاه ویـــژه ای به 
او دارد حتـــی بـــه رغـــم ناکامـــی تیمش در 
المپیـــک 2024 پاریس. البتـــه او برخلاف 
دو رقیب دیگرش هنوز هیـــچ برنامه ای به 
فدراســـیون نداده است. انتظار مندز برای 
تماس از ایران و بی خبری از فدراســـیون، 
بعضی هـــا را بـــه شـــک انداخته که شـــاید 
فدراســـیون ایـــران با حذف اســـم او، دیگر 
قیـــد تماس را هـــم زده اســـت. امـــا میلاد 
تقـــوی رئیس فدراســـیون والیبـــال حذف 
منـــدز را رد می کنـــد: »منـــدز از گزینه های 
جدی ما اســـت و هنوز اســـمش از لیســـت 
ج نشـــده و جزو ســـه گزینـــه اصلی  مـــا خار

» . ست ا

 رئیـــس فدراســـیون والیبـــال امـــا ادعای 
منـــدز را قبـــول نـــدارد: »مـــا بـــه یـــک نفر 
از  بـــه نمایندگـــی  تـــا  مأموریـــت دادیـــم 
فدراســـیون با مربـــی آرژانتینـــی صحبت 
کنـــد، صحبت های فنـــی هم انجام شـــد. 
او امـــا بـــدون اینکـــه برنامـــه بدهـــد، اول 
درباره مســـائل مالی صحبت کـــرد و حتی 
خواســـت دراین باره با مدیر برنامه هایش 
صحبت کنیـــم، کـــه او هم رقـــم عجیب و 
ح کرد. وقتی هـــم با مندز  غریبـــی را مطـــر
تمـــاس گرفتیم، جـــواب نـــداد و هنوز هم 

منتظـــر جواب او هســـتیم.«
 مندز با ایـــن رفتار ظاهراً قصـــد بازار گرمی 
و البتـــه بـــا دســـت پـــس زدن و با پـــا پیش 

کشیدن را دارد.

گپ و گفت

 فائزه زمانی
خبر نگار
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سوژه

برنامه بازی

پیروزی ناپلئونی بایرن
بایرن مونیخ با پیروزی 3 بر 2 مقابل ولفســـبورگ شروع 
خوبی در ایـــن فصل بوندس لیگا داشـــت. بایرن مثل 
همیشـــه تیم برتر میدان بـــود و در دقیقه 19 با همکاری 
ساشـــا بوی با جمال موسیالا به گل رسید. اوضاع خیلی 
هـــم خوب پیش نرفت و لوورو مایـــر در اوایل نیمه دوم 
پنالتـــی گرفـــت و آن را گل کـــرد. هافبک کروات شـــش 
دقیقه بعد با اشـــتباه کیم مین جائه به گل برتری رسید 
اما برتری میزبان تنها 10 دقیقه طول کشید چون یاکوب 
کیمینســـکی گل به خودی زد و سرژ گنابری پیروزی را در 

اولین بازی فصل 2025-2024 برای بایرن رقم زد.
هری کین همچنان در حسرت جام است اما کاپیتان تیم 
ملی انگلیس در این بازی مؤثر بود، ضربه ســـر او باعث 
گل تساوی بایرن شد و روی گل سوم هم تأثیرگذار بود. 
بازنده بزرگ این بازی هم مدافع اهل کره جنوبی بایرن 
بود که علاوه بر نقشـــش روی گل دوم میزبان، هنگامی 
کـــه تیمش عقب کشـــیده بـــود، در دوئل هـــا عملکرد 
موفقیت آمیـــزی نداشـــت و در دقیقه 81 جای خود را به 

اریک  دایر داد.
بایرن راهی طولانی و سخت برای رسیدن به بایرلورکوزن 
ژابی آلونســـو دارد و یکشـــنبه آینده میزبـــان فرایبورگ 

خواهد بود.

خامس به مادرید برمی گردد؟
خامـــس رودریگـــس قصد دارد بـــه مادرید برگـــردد، او 
موافقت کرده به تیمی از پایتخت اســـپانیا ملحق شود. 
ایـــن بازیکن 33 ســـاله با رایو وایکانو به توافق شـــفاهی 
رسیده برای اینکه قراردادی یکساله با این تیم ببندد که 
تـــا 12 ماه قابل تمدید باشـــد. فابریتزیو رومانو خبرنگار 
معـــروف گفته این هافبک هجومی در این هفته تســـت 
پزشـــکی می دهد و ظرف چنـــد روز باقیمانده از فرصت 

نقل و انتقالات به وایکانو می رود.
ستاره سابق رئال مادرید و موناکو بعد از فسخ قراردادش 
بـــا ســـائوپائولو به ایـــن دلیل که می خواســـت بـــه اروپا 
برگردد، بدون تیم بود. ابتدا شایعاتی درباره رفتنش به 
اتلتیکومادرید مطرح شـــد لاتزیو هم اعلام کرد سنش 

خیلی زیاد است.
به هـــر حال او بازی هـــای فوق العـــاده ای در کوپا امریکا 
بـــرای کلمبیـــا انجـــام داد و با یک گل و شـــش پاس گل 
نقش پررنگی در صعود تیم کشـــورش به فینال داشـــت 
که برابر آرژانتین شکســـت خوردنـــد. او بهترین بازیکن 

این تورنمنت شد.
خامس رودریگس که در سال های  2014 تا 2020 بازیکن 
رئـــال مادرید بود و در ســـال های 2017 تا 2019  به بایرن 
مونیخ قرض داده شـــد، با رئال مادرید دو قهرمانی اروپا 
و دو قهرمانی لالیگا را به دســـت آورده، قرار است به رایو 

ملحق شود که امشب با بارسلونا بازی دارد.

رونالدوبه خداحافظی فکر نمی کند
کریســـتیانو رونالدو به احتمال خداحافظی اش از تیم 
ملی پرتغـــال و روی آوردن به مربیگری واکنش نشـــان 
داد. ســـتاره پرتغالی النصر عربســـتان با وجود 39ساله 
بودنـــش همچنان اصـــرار دارد به بـــازی در ملی فوتبال 
کشورش ادامه دهد. به نقل از اسپورت، رونالدو درباره 
این سؤال که قصد خداحافظی از بازی های ملی را ندارد، 
گفت: »وقتی بخواهم تیم ملی را ترک کنم هیچ کس را 
در جریـــان نمی گذارم. تصمیم من کاملاً فوری و یکباره 
خواهد بـــود. چیزی که من برای تیـــم ملی می خواهم 
کمک کردن اســـت.« او درباره این ســـؤال کـــه آیا بعد از 
خداحافظی از فوتبال به دنیای مربیگری روی می آورد، 
گفت: »فعلاً چنین قصدی ندارم و به مربیگری در هیچ 
تیمی فکر نمی کنم.« رونالدو درباره حضورش در النصر 
گفت: »از حضور در النصر بسیار خوشحالم و فعلاً با این 

تیم قرارداد دارم.«

روزهای خوب مورینیو در ترکیه
آقای خاص می خندد

خوشـــحالی جالـــب ژوزه مورینیـــو از گلزنـــی فـــرد برای 
فنرباغچـــه توجـــه بســـیاری را بـــه خـــود جلـــب کرده 
است. فنرباغچه یکشنبه شب در چارچوب رقابت های 
هفته ســـوم ســـوپر لیگ ترکیه روبه روی ریزه اســـپور به 
میدان رفت و موفق شد با نتیجه پر گل 0-5 در این بازی 
پیروز شود و یک برد ارزشمند و شیرین را به دست آورد.

فرد ســـتاره بی چون و چرای تیمـــش در این بازی بود و 
موفق شد سه گل از پنج گل تیمش را وارد دروازه حریف 
کند تا نقش مهمی را در کســـب سه امتیاز این بازی ایفا 
کرده باشـــد و مورینیو هم از عملکرد او بســـیار راضی و 
خوشـــحال بود. این ستاره سابق منچستریونایتد پس 
از ســـه گلی کـــه به ثمر رســـاند در دقیقـــه 81 با تصمیم 
ســـرمربی پرتغالی از زمین بازی بیـــرون رفت و مورینیو 
فوراً به سمت او رفت و مشغول خوشحالی و خنده با او 
پیش از نشســـتنش روی نیمکت شد و این صحنه ها از 

چشم خبرنگاران و عکاسان دور نماند.
به نظر می رسد که مورینیو روزهای خوبی را در فنرباغچه 
ســـپری می کند و در حال حاضر با کسب هفت امتیاز از 
سه بازی در صدر جدول رده بندی لیگ ترکیه قرار دارد 
و امیدوار است که بتواند این روند را در ادامه حفظ کند.

فریادهای خوشـــحالی هواداران لیورپول کمی 
قبل از پایان بازی به آســـمان می رفت، نام آرنه 
اســـلوت را می بردند، مربی جدید هم در اولین 
بـــازی خانگـــی لیگ برتـــر کمی واکنش نشـــان 
داد. بعد از ســـوت پایان، از هـــواداران قدردانی 
کـــرد و تمام آنفیلـــد او را صـــدا می کردند، مثل 

اینکه آدم جدید روی نیمکـــت را پذیرفته اند.
جانشینی اســـطوره مربیگری مثل یورگن کلوپ 
وظیفه فوق العاده ســـختی اســـت اما هواداران 
لیورپـــول همین حالا بـــه اندازه کافـــی از مربی 
هلندی دیده اند که او را بـــاور کنند؛ دو برد، دو 
کلین شـــیت و دو بازی منطقی. بازیکنان بزرگ 
لیورپـــول همه بـــرای مربی جدید خـــوب بازی 
می کنند. لوییـــس دیاس یـــک گل و یک پاس 
گل داشـــت و یک بازی نفسگیر از محمد صلاح 
که نام او هم در فهرســـت گلزنـــان قرار گرفت.
حمایـــت و تغذیـــه هـــم بـــه خوبـــی صـــورت 
می گیـــرد، انـــدی رابرتســـون دوبـــاره شـــرایط 
ایـــده آل بدنـــی را بـــه دســـت آورده و پاس های 
ترنت الکســـاندر آرنولد عالی هستند؛ لیورپول 
در حملـــه خطرناک اســـت و در دفـــاع محکم. 
وقتـــی بازی یک بـــر صفر بود لحظاتـــی از ترس 
به وجود آمد اما آلیســـون بکر با ناکام گذاشتن 
ناتان کالینـــز، مدافـــع برنتفورد، تیـــم را نجات 
داد. بـــا گل دقیقـــه 70 صـــلاح، کمـــی زیـــر پای 

لیورپول ســـفت شد.
چیزهایـــی نیاز بـــه اصـــلاح دارد، خـــط میانی 
در حال پیشـــرفت اســـت و باید اینطور باشـــد، 
الکســـیس مـــک آلیســـتر، رایـــان گراونبـــرخ و 
دومینیـــک سوبوســـلای همـــه در کار بـــا توپ 
بازیکنـــان خوبی هســـتند اما بایـــد برابر رقبای 
بزرگتـــر بهتـــر بازی کنند. هر ســـه خـــوب بازی 
کردنـــد به خصـــوص گراونبـــرخ در حالـــی کـــه 
سوبوسلای ســـخت کار کرد اما قابل درک است 

که چـــرا لیورپول در طول تابســـتان بـــه دنبال 
یک شـــماره 6 ســـنتی بود.

ســـبک بازی اســـلوت بـــا فوتبـــال هـــوی متال 
یورگـــن کلـــوپ خیلـــی فـــرق دارد امـــا ظرافت 
و جذابیـــت بیشـــتری دارد و پاسکاری شـــان 
فوق العاده اســـت. 92 درصد پاس های لیورپول 
در ایـــن بازی به مقصد رســـید کـــه از زمان ثبت 

رکوردها بی ســـابقه اســـت.
لیورپول در این بازی 19 ضربه به ســـمت دروازه 
میهمان زد که هشـــت تایش در چهارچوب بود 
و بـــرای این به گل های بیشـــتری نرســـیدند که 
در تمام کنندگـــی عالی نبودنـــد هرچند نباید از 
درخشـــش خط دفاعی برنتفورد و واکنش های 
فوق العـــاده مـــارک فلـــکان در دروازه ایـــن تیم 

شد. غافل 
جدول لیگ برتر ظاهر آشـــنایی دارد، لیورپول، 
آرســـنال و منچسترســـیتی در جمـــع چهار تیم 
هســـتند و شـــروع بی نقص برایتـــون، این تیم 
را در رده دوم قـــرار داده اســـت؛ انتظـــار می رود 

تیم اســـلوت در این منطقـــه بماند.
گل اول لیورپـــول روی ســـرعت و ضدحملـــه 
ویرانگر به دســـت آمـــد. روی کرنـــر برنتفورد که 
قطعاً مربـــی تیم، تومـــاس فرانـــک را عصبانی 
می کنـــد، ابراهیمـــا کوناته واکنش نشـــان داد، 
صـــلاح ضربـــه تأثیرگـــذاری زد و دیوگـــو ژوتا راه 
افتـــاد. همـــه بازیکنـــان میهمـــان در حالـــت 
حملـــه بودنـــد، دیاس مســـافت زیـــادی را طی 
کرد و در نهایت شـــماره هفت لیورپول بیســـت 
و پنجمین گلش برای تیـــم را در بازی صدم زد.
برنتفـــورد بـــرای رســـیدن به گل تســـاوی تلاش 
می کـــرد بـــا آنکـــه ایـــوان تونـــی را در اختیـــار 
نداشـــت، احتمـــالاً مهاجم تیم ملـــی انگلیس 
ظـــرف فرصـــت باقیمانـــده از فصـــل نقـــل و 

انتقـــالات تابســـتانی فروخته شـــود.

جدول لیگ 
برتر ظاهر 

آشنایی دارد، 
لیورپول، 
آرسنال و 

منچسترسیتی 
در جمع چهار 

تیم هستند 
و شروع 

بی نقص 
برایتون، این 
تیم را در رده 

دوم قرار داده 
است؛ انتظار 

می رود تیم 
اسلوت در این 

منطقه بماند

نونی مادوئکه دشـــمن شـــماره یک مردم بـــود وقتی وارد 
ولورهمپتون شد. حالا با هت تریک 14 دقیقه ای در ورزشگاه 

مالی نیو، احتمالاً مرتبه بعدی باید با بادیگارد به این شهر بیاید. 
این بال 22 ساله نخستین هت تریک دوران حرفه ای خود 

در رده بزرگســـالان را انجام داد در دیداری که 
تیم انزو مارســـکا غوغا کرد. اما در حالی 

بازی برای مادوئکـــه فوق العاده پیش 
رفت که 24 ســـاعت قبل هـــواداران 
میزبـــان را عصبانـــی کـــرد وقتی در 

شـــبکه های اجتماعـــی نوشـــت: 
اســـت«.  آشـــغال  »ولورهمپتون 
ایـــن پیام در اکانت اینســـتاگرام 
به سرعت حذف شد اما نه قبل 
از آنکه چشم های تیزبین آن را 

ببینند.
برای همین با ســـوت شروع 
هـــو  را  او  هـــواداران  بـــازی 
می کردند اما به جای اینکه به 

لاکش بخزد، جان گرفت. اولین 
واکنش ژوزه سا، دروازه بان میزبان، 

با ضربـــه مادوئکه صورت گرفـــت در حالی که یک 
دقیقه از بازی گذشـــته بود. بعد هم نقش مهمی 

در پیروزی 6 بر2 آبی های لندن داشت تا آنها که 
می گفتند برنامه جذب عجیب و غریب چلسی 
بی سر و ته و بی هدف است، با تحسین این تیم 
از استادیوم بروند. این بدترین شکست خانگی 
ولوز از سال 2006 بود که میزبان ساوتهمپتون 
بودند؛ واقعیت این اســـت که می توانســـتند 

گل های بیشتری هم بخورند.
خبری از بازی خوب هفته گذشته مقابل آرسنال 

نبود. در واقع، مشکل ولوز این بود که علاقه ای 
به دفاع نداشت، اوایل، چلسی هم نداشت. وقتی 
مادوئکه در دقیقه اول کرنر گرفت، کول پالمر آن را 

زد و بعد از عبور از ماتئوس کانیا، نیکلاس جکسون 
گل اول بـــازی را زد. مادوئکه می خواســـت اثرش را 

بگذارد، تلاش کرد، به جایی نرسید اما زمینه یک بازی هیجان انگیز 
فراهم شد، نه مثل بازی تکراری فینال جام حذفی انگلیس در سال 
1970 بین چلسی و لیدزیونایتد بلکه با استانداردهای فوتبال مدرن. 
کانیا قبل از اینکه نیم ساعت از بازی بگذرد، گل مساوی را زد. ریان آیت 
نوری روز خوبی نداشت اما زمینه ساز گل اول تیمش شد. 
روبرت ســـانچس، دروازه بان چلسی با زمینه سازی 
بهترین گل بازی جبران کرد. جکسون روی توپ 
بلند او اثر گذاشـــت و پالمر از بالای سر خوزه سا 
وارد دروازه میزبان کرد. ولوز دوباره برگشـــت و 
یورگن استراند لارسون در آخرین ثانیه های 
نیمه اول برای دومین بار گل تساوی میزبان 
را زد. ســـه گل بعدی کپی بود، با همکاری 
پالمر و مادوئکه. ولوز دیگر کمر راست 
نکرد و پدرو نتو به زخم میزبان نمک 
زد. پاس فوق العاده پالمر، خرید 54 
میلیون پوندی را راه انداخت و او به 

ژوائو فلیکس فرصت گلزنی داد.
بازی فوق العاده بود، اینکه دو تیم 
از این بازی چه دســـتاوردهایی 
خواهنـــد داشـــت، در ادامـــه 
فصل مشـــخص می شـــود اما 
یک چیـــز قطعی اســـت، نونی 
مادوئکـــه این ســـفر را فراموش 
نمی کنـــد. او بعـــد از بـــازی بـــه خاطر 
اشتباهش در شـــبکه های اجتماعی عذرخواهی 
کرد: »از همه کســـانی که به آنهـــا توهین کردم، 
معذرت می خواهم. این اشتباه انسانی بود، یک 
حادثه بود، قرار نبود اینطور علنی شود. مطمئنم 
ولورهمپتون شـــهر خوبی است و من متأسفم. 
انتظار داشـــتم هو شـــوم؛ این بخشی از فوتبال 
است، شـــما باید یاد بگیرید در شرایط سخت 
بـــازی کنید.« هواداران میزبـــان که تمام بازی 
در حـــال هو کردن مادوئکـــه بودند، در آخر به 
هشت دقیقه وقت تلف شده که توسط داور در 

نظر گرفته شده بود، اعتراض داشتند.

خبری از فوتبال خاص یورگن کلوپ نیست

امیدهای لیورپول با اسلوت

لالیگا اسپانیا
سه شنبه 6 شهریور 1403

20:30  ������������������������������������������� مایورکا – سویا 
23:00 ����������������������������������� رایووایکانو – بارسلونا 

چهارشنبه 7 شهریور 1403
 20:30 ������������������������������� اتلتیک بیلبائو – والنسیا 
رئال وایادولید – لگانس �������������������������������� 20:30
اتلتیکومادرید – اسپانیول�����������������������������  23:00  
 23:00 �������������������������������� رئال سوسیداد – آلاوس 

پنجشنبه 8 شهریور 1403
  20:30 ������������������������������������� خیرونا – اوساسونا 
    23:00  �������������������������� لاس پالماس – رئال مادرید

با پایان هفته دوم رقابت های لیگ برتر انگلیس به تدریج کیفیت رقابت ها و وضعیت آمادگی تیم ها به فرم آرمانی نزدیک می شود و از هفته های آینده شاهد رقابت های 
بزرگ و باکیفیت تری در رقابت های لیگ برتر انگلیس خواهیم بود� در پایان هفته دوم رقابت ها، تنها چهار تیم لیورپول، آرسنال، منچسترسیتی و برایتون موفق 
به کسب شش امتیاز شدند و در بالای جدول بیست تیمی این لیگ قرار گرفتند� حضور دو مدعی اصلی قهرمانی دو فصل اخیر یعنی منچسترسیتی و آرسنال در 
این لیست غافلگیرکننده نبود و چالش بزرگ برای توپچی ها، از هفته سوم آغاز می شود� جایی که این تیم پیش از دو تقابل سخت متوالی برابر تاتنهام و سیتی، به 

مصاف برایتونی می رود که زیر نظر فابیان هورزلر 31 ساله، از سد اورتون و منچستریونایتد گذشت�
در کنار دو مدعی اصلی قهرمانی و برایتون که میهمان ناخوانده بالای جدول لیگ هستند، حضور لیورپول آرنه اسلوت با دو کلین شیت از اتفاقات جالب توجه لیگ 
برتر انگلیس محسوب می شود� اسلوت با عملکرد خوب خود، به اولین سرمربی لیورپول در تاریخ لیگ برتر تبدیل شد که کار خود به عنوان سرمربی این تیم را با 

دو پیروزی آغاز می کند و هفته آینده، تیمش در مسابقه بزرگ فصل میهمان منچستریونایتد خواهد بود�

از برایتون شگفتی ساز تا مدعی های همیشگی
چهار تیم فوق العاده لیگ انگلیس

برش

اسون گوران اریکسون سرمربی 
ســـوئدی فوتبـــال که بیشـــتر به 
دلیل هدایت تیم ملی انگلیس 
و قهرمانـــی بـــا لاتزیو در ســـری آ 
شـــناخته می شـــود، پس از ابتلا 
به بیماری ســـرطان درگذشت. 
او ســـال گذشـــته اعـــلام کـــرده 
بـــود کـــه یـــک بیمـــاری لاعلاج 
دارد و بـــرای مرگ خـــود را آماده 
می کنـــد. در روزهای اخیر اعلام 
شـــد کـــه مســـتندی از روزهای 
پایانی عمر او در دســـت ساخت 

بوده اســـت.
 اریکســـون چنـــد روز قبـــل در 
مصاحبـــه ای جالـــب، راجـــع به 
زندگـــی و مـــرگ خـــود صحبت 
کـــرده بـــود: »زندگـــی خوبـــی 
داشـــتم. فکـــر می کنـــم همـــه 
مـــا از فرا رســـیدن لحظـــه مرگ 

می ترســـیم، اما زندگـــی، مرگ را 
هم شـــامل می شود. شـــما باید 
یـــاد بگیریـــد کـــه آن را همانطور 
که هســـت بپذیریـــد. امیدوارم 
در نهایت مـــردم بگویند بله، او 
مـــرد خوبی بـــود، اما همـــه این 
را نخواهنـــد گفت. امیدوارم من 
را بـــه عنـــوان انســـانی مثبت به 
یـــاد بیاورید که تمام تلاشـــش را 
کرد که هـــرکاری می تواند انجام 
دهد. متأسف نباشـــید، لبخند 
بزنید. بـــرای همه چیز از شـــما 
ممنونـــم، مربیـــان، بازیکنـــان، 
مـــردم، همـــه چیـــز فوق العاده 
بـــود. مواظـــب خـــود و مواظب 
زندگـــی  و  باشـــید  زندگی تـــان 

کنیـــد. خداحافظ.«
باشـــگاه  هـــواداران  از  کـــه  او 
لیورپـــول بـــود، پـــس از اعـــلام 
خبـــر ابتلای خـــود به ســـرطان 
و بـــا تصمیم ایـــن باشـــگاه یک 
روزی در یـــک مســـابقه خیریـــه 
روی نیمکت این تیم نشســـت. 
مســـتند زندگی اســـون گـــوران 
زندگـــی  بـــه  کـــه  ن  یکســـو ر ا

شـــخصی وی و دوران حرفـــه ای 
او می پـــردازد، روز جمعه پخش 
خواهد شـــد و پس از مـــرگ او، 

تبدیـــل به یکی از داســـتان های 
تراژیـــک تاریخ فوتبـــال خواهد 

. شد

 درگذشت 
اسون گوران اریکسون

خداحافظی با مرد 
آرام سوئدی

خرید تابستانی پر ســـر و صدای رئال مادرید توپ 
را بیـــرون محوطـــه جریمـــه گرفت. با یـــک ضربه 
تـــوپ را از نزدیک تریـــن مدافع عبـــور داد و با یک 
ضربـــه نـــرم دروازه بـــان را مغلوب کـــرد. این گل، 
برتری مادریـــد برابر رئال وایادولید را در وقت های 

تلف شـــده 3 بر صفـــر کرد. بازی تمام شـــد.
امـــا این کیلیان امباپه نبود که در نخســـتین بازی 
خانگـــی رئـــال مادرید موفـــق به گلزنی می شـــد، 
دیگـــر خریـــد جدید تیـــم، اندریـــک بـــود. امباپه 
آن موقـــع اصـــلاً در زمیـــن نبـــود، ده دقیقه قبل 
جایـــش را به نوجـــوان برزیلی داده بـــود در حالی 
کـــه تیمش بـــا برتـــری خطرنـــاک یک بـــر صفر به 

کارش ادامـــه می داد.
اینکـــه اول کار خود را نشـــان بدهـــی، خیلی مهم 
اســـت به خصوص بعـــد از ایـــن انتظـــار طولانی. 
هـــواداران خیلـــی منتظـــر ماندنـــد تـــا امباپـــه با 
پیراهـــن رئـــال به زمیـــن ســـانتیاگو برنابئـــو قدم 
بگذارد امـــا آنطور که می خواســـتند پیش نرفت. 
از گل خبـــری نبـــود، از لبخنـــد و آن شـــادی گل 
مخصـــوص هـــم همینطـــور. در نهایـــت اهمیتی 
نداشـــت، چون رئال برنده آســـان این بـــازی بود 
بـــا گل های نیمـــه دوم فدریکـــو والـــورده، براهیم 
دیاس و اندریـــک اما بازی امباپـــه و کل تیم ثابت 
کرد این مادرید هنوز جای پیشـــرفت زیادی دارد.
امباپـــه 86 دقیقه در زمین بـــود و کمترین لمس 
تـــوپ را در میـــان بازیکنان میزبان داشـــت )47( 
و کمتریـــن پاس هـــم متعلق به او بـــود )26(. در 
گلزنی هـــم که هیـــچ. چهار شـــوت زد که ســـه تا 
را کارل هایـــن، گلـــر میهمان دفع کـــرد. چهارمی 
حســـرت بارتر بود، پشـــت دفاع تـــوپ را گرفت و 
به بیـــرون زد، ایـــن آخریـــن کار امباپه بـــود قبل 
از آنکه توســـط کارلـــو آنچلوتی تعویض شـــود. برد 
یک بـــر صفـــر اطمینان بخـــش نبـــود و کارلتو که 
لـــوکا مودریچ، دیاس و دنی ســـبایوس را به زمین 
فرســـتاده بـــود، بـــه تغییـــر در خـــط حملـــه نیاز 
داشـــت. اندریک آمـــد، دو دقیقه بعـــد دیاس گل 
دوم مادریـــد را زد تـــا خیال میزبان راحت شـــود و 
اندریـــک در وقت های تلف شـــده کار را تمام کرد.

جـــای امباپه در تیم معلوم اســـت، او مهاجم نوک 
اســـت و وینیســـیوس و رودریگـــو دوطرفش قرار 
دارنـــد، ایـــن یعنی خطـــری تهدیـــدش نمی کند. 

بعـــد از بـــازی آنچلوتـــی هـــم فشـــار را از روی او 
برداشـــت هم اینکـــه آزادی داد در همه جای خط 
حمله حرکت کنـــد اما برابر تیم منســـجم از نظر 
دفاعـــی وایادولیـــد جایی بـــرای جـــولان او نبود. 
در نیمـــه اول کـــه به خاطـــر دمـــای 34 درجه ای 
مادرید، اســـتراحت خنک شدن به بازیکنان داده 
شـــد، امباپه با وینیســـیوس بحث می کـــرد. زبان 
بدنشـــان حکایت از آن داشـــت که سر موضوعی 
بحـــث دارند. هـــواداران هم کلافه بودنـــد، بعد از 
40 دقیقـــه وقتی اورلین شـــوامنی پـــاس محکمی 
به امباپه داد که کنتـــرل آن از توانش بیرون بود، 

تیم را هـــو کردند.
در آینده هم این مشـــکلات وجـــود دارد. در نیمه 
دوم، وینیســـیوس عقب آمد و درگیر شـــد و سعی 
داشت توپگیری و بازیســـازی کند. این دو روی دو 
موقعیت عالـــی امباپه، همکاری مؤثری داشـــتند 
به خصوص روی دومی کـــه آخرین فرصت امباپه 
بـــود و معمـــولاً ایـــن توپ هـــا را گل می کنـــد اگـــر 

اینقدر تحت فشـــار نباشد.
اینکـــه اندریـــک از فرصتش خوب اســـتفاده کرد، 
آن هم بـــا آرامـــش، شـــرایط امباپه را بدتـــر کرد. 
تردیدهای زیـــادی درباره آمادگی ایـــن بازیکن 18 
ســـاله برای بازی در بالاترین ســـطح وجود داشت 

و او به همه پاســـخ داد.
البتـــه این معرفی رســـمی امباپـــه در برنابئو نبود، 
او ســـه بار بـــا پیراهن پاریســـی ها به اینجـــا آمده: 
بـــازی در باخت 3 بر یـــک در فوریـــه 2018، گلزنی 
در تســـاوی 2 بر 2 در نوامبر 2019 و به یادماندنی تر 
از همـــه بازی خوب در باخت 3 بـــر یک در مارس 
2022. هـــواداران از کیفیت او خبـــر دارند و صبور 
می ماننـــد. اما در اولین بـــازی خانگی مثل خیلی 
بـــزرگان دیگر مادرید نبود، کریســـتیانو رونالدو در 
اولیـــن بازی اش در برنابئـــو گل زد، رونالدو نازاریو 
در اولیـــن بازی اش بـــا اولین ضربـــه گل زد، او به 
عنـــوان بازیکـــن جانشـــین در اکتبـــر 2002 آمـــد. 
پارســـال جود بلینگام در اولین بازی در دقیقه 95 
گل زد تـــا رئال 2 بر یک ختافـــه را ببرد تا خودش را 

در دل هـــواداران بیـــش از پیش جا کند.
برای اندریـــک، انتظار کوتاه مـــدت برای گل لیگ 
بـــه پایان رســـید، بار ســـنگین را بلند کـــرد. حالا 

نوبت امباپه اســـت.

شروع ناامیدکننده امباپه
اندریک در برنابئو گل کاشت

مادوئکه، دشمن شماره یک ولوز
بادیگارد یادت نرود



خبر

شهباززادهبهبازیمقابلاستقلالمیرسد
سوم  هفته  ر  د ن  خوزستا ل  ستقلا ا ل  فوتبا تیم 
۸ شهریور  رقابت های لیگ برتر باید روز پنجشنبه 
از تیم استقلال تهران میزبانی کند. رسانه رسمی 
استقلال خوزستان اعلام کرد که سجاد شهباززاده 
مهاجم فصل گذشته مس رفسنجان راهی این تیم 
با  دیروز  بازیکن  این  حال  همین  در  است.  شده 
حضور در ایفمارک تست های پزشکی خود را پشت سر 
گذاشت و پس از آن قرارداد او به ثبت می رسد و در 
تمرینات استقلال خوزستان حاضر خواهد شد. این 
بازیکن که سابقه حضور در استقلال تهران را هم در 
کارنامه خود دارد، در صورتی که قراردادش طی امروز 
و فردا به ثبت برسد و با توجه به اینکه هر باشگاه پس 
از ثبت قرارداد بازیکن جدیدش در فاصله ۴۸ ساعت 
به دیدار در لیگ برتر می تواند از آن استفاده کند، 
استقلال خوزستان هم برای استفاده از شهباززاده 
صلاحدید  صورت  در  و  داشت  نخواهد  مشکلی 
»میودراگ بوژوویچ« این بازیکن رودرروی تیم سابق 

خود به میدان می رود.

 
مظفریزاده:سقفبودجهرارعایتکردیم

باشگاه  مدیرعاملی  سرپرست  مظفری زاده  سعید 
تراکتور مدعی رعایت سقف قرارداد از سوی باشگاهش 
است: »سقف بودجه را رعایت کرده ایم و فاصله اندکی 
با این سقف داریم و هیچ درخواست رسمی برای 
افزایش سقف نداشته ایم.« او در رابطه با پرونده 
علیرضا بیرانوند در کمیته تعیین وضعیت فدراسیون 
رابطه  این  در  »حواشی  می گوید:  اینطور  فوتبال 
حس نمی کنیم. اختلاف حقوقی بین ما و باشگاه 
پرسپولیس وجود دارد که روند آن به صورت قانونی 
طی می شود و تصمیم گیرنده فدراسیون است. بعد از 
فسخ قرارداد بیرانوند با او مذاکره کردیم و حتی قبل 
از آن قصد تیم داری نداشتیم.« او در واکنش به  طلب 
مسعود شجاعی و اشکان دژاگه از تراکتور می گوید: 
»اگر طلبی داشته باشند، آن را پرداخت خواهیم کرد.«

 

انتظارتصمیمسپاهان یزدانیدر
در روز 31 مرداد سال جاری مشخص شد که سیاوش 
به دلیل مسائل  و  با تصمیم ژوزه مورایس  یزدانی 
انضباطی از تیم سپاهان کنار گذاشته شده است. از 
آنجایی که این موضوع، در فاصله دو روز به بازی هفته 
دوم طلایی پوشان در لیگ برتر اتفاق افتاد، مدیران 
را به  سپاهان تعیین تکلیف قطعی و اتخاذ تصمیم 
روزهای بعد از مسابقه موکول کردند. ظاهراً بازیکن 
مذکور هم جلساتی با مدیران سپاهان برگزار کرده 
است. در شرایط فعلی به نظر می رسد طی روزهای آتی 
مدیران سپاهان با توجه به تصمیم و آخرین نظرات 

مورایس، تکلیف مدافع خود را روشن خواهند کرد.
 

ورزشگاهغدیراهواز بازدیداز
آستانهدوئلاستقلالیها در

»کار خـــوب صاحب زیاد دارد.« وقتـــی این جمله را با 
وضعیت ورزشگاه های کشـــور مقایسه می کنیم، باید 
با چـــراغ قوه دنبال افرادی باشـــیم کـــه توپ خرابی 
تأسیســـات و ورزشـــگاه ها مســـتقیم و غیرمســـتقیم 
در زمیـــن آنهاســـت. واقعیت اینجاســـت کـــه عدم 
تطابـــق بـــا الزمـــات کنفدراســـیون فوتبـــال آســـیا و 
البتـــه زیرســـاخت های قدیمی و فرســـوده، میزبانی 
در فصـــل بیســـت وچهارم لیـــگ برتـــر را بـــه چالش 
بخش زیـــادی از تیم هـــای لیگ برتـــری تبدیل کرده 
اســـت. در میانه ســـاخت طنزهای تلخ با مشـــکلات 
ورزشـــگاه های فوتبـــال، اســـتقلال خوزســـتان قـــرار 
اســـت در چهارچـــوب دیـــداری از هفته ســـوم لیگ 
برتر روز پنجشـــنبه هشـــتم شـــهریور ماه سال جاری 
میزبان اســـتقلال تهـــران باشـــد. با توجـــه به عدم 
آمادگـــی ورزشـــگاه غدیـــر اهـــواز ابتدا گفته می شـــد 
قـــرار اســـت آبی پوشـــان خوزســـتانی بـــه ورزشـــگاه 
شـــهدای فولاد برونـــد، اما لـــزوم اســـتراحت چمن 
در میـــزان دمای بـــالای اهـــواز و مخالفـــت مدیران 
باشگاه فولاد، این مســـأله را فعلاً منتفی کرده است. 
صحبت هایی مطرح بود که شـــاید امـــکان میزبانی 
لیگ در ورزشگاه غدیر فراهم شـــود. در پیگیری این 
ماجـــرا و اینکه قرار اســـت اســـتقلال خوزســـتان در 
چه ورزشـــگاهی میزبان باشـــد یا چـــه گزینه هایی در 
دسترس این تیم شهرســـتانی است، کاظم طالقانی 
رئیس هیأت فوتبال اســـتان خوزســـتان در این باره 
می گویـــد: »رســـیدگی بـــه وضعیـــت ورزشـــگاه غدیر 
اهواز، در حیطـــه وظایف من نیســـت، اما آن چیزی 
که من مطلع هستم، ناظر ســـازمان لیگ قرار است 
امروز از ورزشـــگاه غدیر بازدیدی داشته و اگر شرایط 

فراهم باشـــد، آنجـــا را تأیید کند.«
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»طلایی ها« قدر ثروت 
خود را می دانند؟

اگر طلایی های اصفهان مجبورند 
جمعه شب با طالع نحس خود 

بجنگند و شکست بدفرجام فصل 
گذشته شان را جبران کنند، لااقل 

این دلخوشی قوی و این دلگرمی 
بزرگ را دارند که انواع بازیکنان توانا 

و اقسام »گل درشت ها« را در خدمت 
دارند و برخلاف شمس آذر دست شان 
آنقدر پر است که در هر بازی مجبورند 

حداقل ۸-7 مهره عالی خود را روی 
نیمکت بنشانند و در دو مسابقه 

گذشته شان هم به چند بازیکن شان 
از همین قماش اصلاً بازی نرسید یا 

دقایق اندکی به زمین گسیل شدند. 
دست های سرمربی 59 ساله سپاهان 

چنان باز است که در ایام »پیش فصل« 
مانع انتقال پرسود شهریار مغانلو، 
آقای گل هر دو فصل گذشته لیگ 

برتر به لیگ امارات نشد و حتی 
وقتی رضا اسدی کاندیدای نخست 

جانشینی او در دو دیدار اول از گلزنی 
عاجز ماند و برخلاف دو فصل گذشته 
ندرخشید، جواد آقایی پور مهاجم تازه 

صید کرده و جوان باشگاه را داشت 
تا جانشین اسدی کند. مورایس به 

قدری خوشبخت است که حتی مدافع 
وسط جوان، تازه استخدام شده و 

توانای تیمش )محمدامین حزباوی( 
روی ضربات ایستگاهی و کرنرها 

ماجراجویی می کند و جلو می رود 
و با ضربات سر به گلزنی هم نایل 

می شود و اکثر  هافبک ها و بال های 
کناری سپاهان اضافه بر فرصت سازی، 
توانایی گلزنی هم دارند. آیا مورایس از 
این همه ثروت بالقوه بخوبی استفاده 
می کند و شمس آذر را به جبران واقعه 
ناگوار فصل پیش ناکام می سازد یا یک 

بار دیگر به تیمی باج خواهد داد که 
بودجه کاری اش یک صدم سپاهان 
است و سرمایه های انسانی اش هم 

حداقل یک هشتادم این رقیب لبالب 
از مهره؟

باشگاه فولاد خوزســـتان در بیانیه ای رسمی 
اعلام کرد که مخالف انجـــام بازی تیم های 
اســـتقلال خوزســـتان و اســـتقلال تهـــران 
در ورزشـــگاه اختصاصـــی اش اســـت و بـــا 
صحبت هـــای کنایه آمیز از تیم همشـــهری 
خود خواســـت بـــرای برگزاری این مســـابقه 

به فکر ورزشـــگاه دیگری باشـــد. 
همچنین مدیرعامل باشـــگاه فـــولاد نیز به 
این باشگاه بازی در آبادان، مسجدسلیمان 
هوشـــنگ  داد.  پیشـــنهاد  را  خرم آبـــاد  و 

نصیـــرزاده می گویـــد: »مـــا نمی توانیـــم بـــه 
حرف هـــای طرفـــداران فـــولاد بی توجـــه 
باشـــیم. وقتـــی به مـــا می گویند اســـتقلال 
خوزســـتان و تهران در ورزشـــگاه فولاد آره نا 
بازی نکنند و نظرشـــان روی ســـرمربی تیم 
میهمان مثبت نیســـت، ما هـــم مجبوریم 

در همان راســـتا رفتـــار کنیم.« 
اصـــل ماجـــرا اما به پیـــش از دیـــدار فولاد و 
الهـــلال برمی گردد؛ زمانی کـــه جواد نکونام 
پـــس از چهار فصـــل حضور در فـــولاد، پس 
از برد مقابـــل الفیصلی عربســـتان به دلیل 
عدم همـــکاری باشـــگاه با خواســـته هایش 
از هدایـــت تیمـــش اســـتعفا کـــرد تـــا فولاد 
بـــدون حضور او مقابل الهـــلال قرار بگیرد. 

این اتفاق در شـــرایطی رخ داد که هواداران 
فـــولاد کـــه چهـــار ســـال از تیم و ســـرمربی 
وقـــت خـــود حمایت کـــرده  بودنـــد، انتظار 
این جدایـــی را نداشـــتند؛ تصمیمـــی که با 
یک پیـــام احساســـی در فضای مجـــازی به 

گـــوش بازیکنان رســـیده بود. 
حـــالا و پـــس از گذشـــت نزدیـــک بـــه یک 
ســـال و نیم، هنوز ایـــن خاطره تلـــخ از یاد 
هـــواداران فـــولاد نرفتـــه و آنهـــا از مدیریت 
باشـــگاه محبوب خـــود خواســـته اند اجازه 
ندهند که بازی دو  تیم اســـتقلال خوزستان 
و اســـتقلال تهران در ورزشگاه خانگی شان 
برگزار شـــود. البته بر  کسی پوشیده نیست 
که نکونام برای فولاد زحمات زیادی کشـــید 

و در طـــول چهـــار ســـال توانســـت دو جام 
قهرمانـــی کســـب کنـــد امـــا بـــا آن جدایی 
ناگهانـــی، مدیران فـــولاد به نظـــرات منفی 
هـــواداری اســـتناد می کننـــد. در نهایـــت 
اســـتقلال خوزســـتان شـــاید در ورزشـــگاه 
دیگـــری )احتمـــالا آبـــادان( از اســـتقلال 
میزبانـــی کند و ارتبـــاط دو باشـــگاه اهوازی 
کمـــی دچـــار تنـــش شـــود امـــا ایـــن ماجرا 
قطعـــاً دیدار هفته یازدهم فولاد - اســـتقلال 
را بـــه بالاترین حد حساســـیت خود خواهد 
رســـاند؛ جایی که جـــواد نکونـــام و تیمش 
باید بـــه اهواز بیاینـــد و در جو وحشـــتناک 
فـــولاد آره نا مقابـــل شـــاگردان گل محمدی 

قـــرار بگیرند.

قرعهکشیخوششانسبودغندیپور:سهرابیانگفتشانسیمنرادریبلکردی چرخابی:سپاهاندر

رضـــا غندی پـــور بازیکـــن ملـــوان در دو 
بازی اخیـــر ملـــوان یکـــی از خوب های 
تیمـــش بود. او با اشـــاره به بـــازی هفته 
اول مقابـــل گل گهـــر می گویـــد: »مـــن 
در نیمـــه اول بـــازی بـــا گل گهـــر چنـــد 
موقعیـــت خـــوب گلزنـــی داشـــتم امـــا 
اســـترس داشـــتم و حضور تماشـــاگران 
روی من تأثیر گذاشـــته بـــود، بین نیمه 
ع بـــه مـــن گفـــت کـــه بازی  مازیـــار زار
خـــودت را انجام بده و مطمئن هســـتم 
یـــک موقعیـــت دیگر به دســـت خواهی 
آورد و همین طور هم شـــد و توانستم با 
نفوذی که انجـــام دادم برای تیم پنالتی 

بگیـــرم و تیـــم برنـــده شـــود.« او درباره 
گلـــی که بـــه اســـتقلال زده هـــم اینطور 
می گویـــد: »در ورزشـــگاه قزوین هم جو 
خیلی سنگین و شـــرایط سخت بود اما 
خیلی زود توانســـتم با شرایط کنار بیایم 
و راحت بازی کنـــم. وقتی برای گل اول، 
آرمین ســـهرابیان را رد کـــردم، او به من 
گفت تـــوپ به پایت نگرفت و شانســـی 
مـــن را دریبـــل کـــردی، من هـــم گفتم 
که نه ســـرتوپ زدم و روی توپ مســـلط 
بـــودم کامـــلاً، او فکـــر می کرد تـــوپ به 
پای من نچســـبیده و تغییر مســـیر داده 
امـــا در اصل من بـــدل زدم در آن صحنه 
از مسابقه و خداراشکر که به گل تبدیل 
شـــد. هدف اول مـــن کمک کـــردن به 
ملوان خواهـــد بود و تـــلاش می کنم تا 
بـــا عملکرد خوب در این تیم بتوانم نظر 

آقـــای قلعه نویی را برای حضـــور در تیم 
ملـــی جلب کنم، خیلی دوســـت دارم تا 
بـــا پیراهـــن ملوان بـــه تیم ملی برســـم 
و ایـــن مســـأله را خیلـــی جـــدی دنبال 
می کنم و برای آن تـــلاش خواهم کرد.«

حسین چرخابی با اشاره به خریدهای 
جدید تیم اصفهانی می گوید: »آقایی پور 
با گلی که مقابل خیبر به ثمر رساند به 
داد تیم رسید. هنانوف در پست های 
عملکرد  و  رفته  ن  ا مید به  مختلف 
بدی نداشته است. محبی در مجموع 
عملکرد مثبتی داشته است. حزباوی 
هم علاوه بر گلی که مقابل خیبر به ثمر 
رساند، نسبت به فصل گذشته بخشی 
برطرف کرده  را  از ضعف های دفاعی 
داشته  بهتری  عملکرد  مقدار  یک  و 
است. در مورد انزونزی یا هر بازیکن 
خارجی دیگری تا عملکردش را در زمین 

مشاهده نکنم، نمی توانم نظر بدهم.« 
پیشکسوت باشگاه سپاهان درباره قرعه 
سپاهان در لیگ اینطور می گوید: »ما در 
فوتبال چیزی به نام شانس نداریم، اما 
قرعه کشی می تواند کاری انجام بدهد 
که مثلاً در شروع، دیدارهای سخت  
یا آسان تری پیش رو داشته باشید. با 
در  نتوانست  سپاهان  اینکه  به  توجه 
ابتدای فصل مقابل شباب الاهلی برنده 
شود، تقابل با چادرملو و خیبر به نوعی 
شانس طلایی پوشان بود تا به انسجام 
ادامه  در  و  برسند  بیشتری  آرامش  و 
کار عملکرد بهتری نشان بدهند. این 
موضوع را با قرعه استقلال، پرسپولیس 
به  استقلال  کنید.  مقایسه  تراکتور  و 
مصاف تیم ملوانی رفت که واقعاً زیبا 
بازی کرد و دیدار تراکتور-پرسپولیس 

هم که وضعیتش کاملاً مشخص است. 
این دیدارها باعث امتیاز از دست دادن 
مدعیان قهرمانی شد. سپاهان بعد از 
دو هفته اخیر شخصیت برد و قهرمانی 

به خود گرفته است.«

گزارش

وصالروحانـی
روزنامه نگار

دست های 
سرمربی 
59 ساله 
سپاهان 

چنان باز 
است که 

در ایام 
»پیش فصل« 

مانع انتقال 
پرسود مغانلو  

به لیگ 
امارات نشد

جایگاهمتزلزلاسدیبدونگلزده

رونمایی طلایی پوشان از انزونزی

دو هفته از بازی های لیگ برتر فوتبال 
ن  سپاها و  ه  شد ر  گزا بر ن  کشورما
امتیازات  حداکثر  کسب  با  توانسته 
شش  تیم  تنها  ن  ا عنو به  ی  باز و  د
قرار گیرد.  امتیازی در صدر جدول 
هر چند سپاهان مثل فصل گذشته 
بازی ها  در  طوفانی  نتوانسته  هنوز 

حاضر شود، اما به هر حال دو برد را 
در کارنامه خود ثبت کرده است و باید 
یکی  همچنان  تیم  این  کرد  اعتراف 
این در  از مدعیان به شمار می رود. 
حالی است که هنوز نتوانسته از برخی 
بازیکنان ستاره اش از جمله لیموچی، 
کند  استفاده  و...  انزونزی  استیون 
ن  یکنا باز ین  ا حضور  با  لاً  حتما ا و 
رقابت ها  در  قدرتمندتری  سپاهان 
شاهد خواهیم بود. در این بین حالا 
سپاهانی ها در تلاش هستند ستاره 
فرانسوی تیمشان را برای هفته سوم 
آماده کنند. استیون انزونزی پس از 
چند روز حضور در سپاهان و پیگیری 

انفرادی در آخرین تمرین  تمرینات 
سایر  همراه  و  شده  حاضر  وهی  گر
بازیکنان به تمرین پرداخته است. او 
با پا به توپ شدن در تمرینات در کنار 
سایر بازیکنان نشان داده که کاملاً آماده 
است و در صورتی که مجوز بازی این 
بازیکن صادر شود، این ستاره سپاهان 
حضور  تیم  این  سوم  هفته  بازی  در 
مدیران  هنوز  البته  داشت.  خواهد 
باشگاه سپاهان به دلیل قوانین مربوط 
کارت  نتوانسته اند  بودجه  سقف  به 
بازی انزونزی را بگیرند و اگر نتوانند 
هفته  مصاف  از  پیش  ساعت   ۴۸ تا 
سوم برابر شمس آذر در اراک این کار را 

انجام بدهند، خرید بزرگ سپاهانی ها 
در دیدار هفته سوم نیز شانس بازی 
این  به هر حال  اما  نخواهد داشت. 
با  اصفهانی  زردپوشان  بزرگ  ستاره 
آمادگی که دارد در ترکیب سپاهان قرار 
خواهد گرفت و این در حالی است که 
رضا اسدی ستاره فصل گذشته این تیم 
در روزهای گذشته، نتوانسته عملکرد 
خوبی داشته باشد. اسدی که در فصل 
گذشته برای سپاهان گل های حساسی 
را به ثمر رساند و یکی از دلایل موفقیت 
این  بازیکن بود، در  سپاهان همین 
فصل و حداقل در دو بازی گذشته، 
اسدی بسیارضعیف نشان داده است. 

با آمادگی انزونزی این احتمال وجود 
بازیکن فرانسوی خیلی  این  دارد که 
زود جایگاه اسدی را تصاحب کند. بعد 
از برد سپاهان در مقابل خیبرخرم آباد، 
این تیم یک روز استراحت کرده و حالا 
آماده  سوم  هفته  بازی  برای  را  خود 
می کند و آمادگی خیلی خوب انزونزی 
در تمرینات حسابی سرمربی سپاهان 
آورده است. استیون  را هم سرذوق 
انزونزی آماده بازی برای سپاهان است 
بتواند  زود  خیلی  می رسد  نظر  به  و 
را تثبیت  جایگاه اش در ترکیب تیم 
کند و شاید این خیلی خوشایند برای 

بازیکنان نباشد.

ازخاطراتتلخ»مورایس«تاکشفهایشیرین»دقیقی«

سپاهان با طالع نحس خود می جنگد 

مهم ترین وجه تفکیک سپاهان با سایر 
تیم های حاضر در لیگ برتر، این است 
که تنها تیمی به حساب می آید که هر 
دو بازی اولش را برده و به تبع آن تک 
تیم شش امتیازی جدول و براساس این 

دستاورد پیشاهنگ لیگ است.
با این حال بازی جمعه شب این تیم با 
شمس آذر، لزوماً دیداری نیست که ژوزه 
مورایس سرمربی پرتغالی سپاهان، از 
آن خوشش بیاید و خاطرات شیرینی 
از آن داشته باشد. برعکس این همان 
دیداری است که سپاهان در آخرین 
هفته از نیم فصل اول لیگ پارسال به 
حریف قزوینی اش واگذار کرد و همان 
قهرمانی  ن  ا عنو شد  سبب  شکست 
از  را  فصل  نیم  این  تشریفاتی(  )البته 
قوس های  و  کش  در  و  بدهد  دست 
نیم فصل دوم چنان کمرنگ شود که 
باز  هم  دومی  عنوان  کسب  از  حتی 
بماند و فقط با فتح جام حذفی قدری 
بر زخم های ناشی از ناکامی بزرگش در 

لیگ مرهم بگذارد.
شمس آذر در حدفاصل آن لیگ و لیگ 
فعلی چند بار بالا و پایین شد و برای 
مقاطع زمانی کوتاه بدون مربی ماند 
رایج  تکرار سناریوی  با  نهایت  اما در 
سه- چهار فصل اخیر سعید دقیقی که 
در کنکاش هایش دستش به تیم دیگری 
بند نشده بود، باز هم به ناچار به قزوین 
بازگشت و هدایت تیم اول این شهر را 
در دست گرفت. از منظر شمس آذر و 
مالکان و هواداران آن، چنین واقعه ای 
هیچ  زیرا  است  مفیدی  رویداد  البته 
مربی دیگری اشراف این مربی جوان را 
بر احوالات شمس آذر ندارد و همچون او 

نمی تواند این تیم را طوری مهره چینی و 
هدایت کند که به کسب بهترین بازده 

از آن منجر شود.
تغییرات و آمد و رفت مهره های قدیم 
طی  هم  شمس آذر  در  البته  جدید  و 
شاکله  اما  بود  برقرار  جاری  تابستان 
اصلی و اکثر نفرات کلیدی و مهم این 
تیم پابرجا مانده اند و شرایط آنها همانی 
است که پیش تر بود. »دقیقی« که البته 
بابت جذب نشدن توسط باشگاه های 
تمامی  ن  همچو رتر  ا لد پو و  رگ تر  بز
فصول اخیر ناراحت است و حق خود 
را بسیار بیش از این می داند، حالا که 
در شمس آذر ماندنی شده، قطعاً همه 

کوشش خود را برای رسیدن این تیم 
به بهترین نتایج ممکن به کار خواهد 
گرفت و همگان معترفند که او یک مربی 
بدعت گذار و باهوش و برنامه ریز است 
و گاه همچون یک کاشف عمل می کند 
که گنج های پنهان را می یابد و به آن 
صیقل لازم را می زند. به واقع این یک 
باور پرطرفدار است که انتقال دقیقی 
به باشگاه های بزرگ تر دیر و زود دارد اما 

سوخت و سوز ندارد.
 

راه بازی گرفتن از »متوسط«های پرمایه
شاید دو بازی اول شمس آذر در لیگ 
کسب  که  نتایجی  و  چهارم  و  بیست 

کرد )باخت 2-1 مقابل استقلال تهران 
و تساوی 1-1 با چادرملو( نافی وضعیت 
مثبت فوق و در تضاد با امیدواری هایی 
اما تیم او فصل  باشد که دقیقی دارد 
پیش در حالی به رتبه باارزش هشتم 
لیگ رسید که هم تعداد نفرات نامدارش 
بسیار کمتر از رقبا بود و پتانسیل فنی 
آن نفرات با بزرگان سایر تیم ها برابری 
نمی کرد و هم در ارتباط با وقایع یک 
 3 یک«  »لیگ  نتایج  و  پیش تر  فصل 
تیم  این  امتیازات  مجموع  از  امتیاز 
کسر شده بود. امسال نیز کم و بیش 
و  است  بوده  وین  قز در  روند  همان 
متوسطی  سطح  همان  در  تیم  بافت 

جدا  با  بود.  پیش تر  که  مانده  باقی 
شدن پوریا سرآبادانی،  هافبک فصل 
گذشته شمس آذر که بازوبند کاپیتانی 
تیم را هم بر دست می بست، امسال 
ن  پیتا کا ن  ا عنو به  ی  محمد ی  مهد
قزوینی ها به میدان می آید و او بازیکنی 
پایین تر  لیگ های  در  قبلاً  که  است 
توپ می زد. فرایندی مشابه برای سایر 
نفرات شمس آذر هم کم و بیش صدق 
می کند و بنابراین مدیران این باشگاه 
باید راضی باشند که امسال هم مردی 
تیم شان را رهبری می کند که راه بازی 
گرفتن از »متوسط«های پرمایه را نیک 

می شناسد.
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با وجود با وجود 
اینکه یک اینکه یک 

جای خالی جای خالی 
در فهرست در فهرست 

بزرگسال بزرگسال 
پرسپولیس پرسپولیس 

باقی مانده اما باقی مانده اما 
این باشگاه نه این باشگاه نه 
گزینه ای برای گزینه ای برای 
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)بازیکن سابق پرسپولیس( 

پرسپولیس باید با دو مهاجم نوک 
بازی کند

گماردن دو هافبک دفاعی چسبیده به سروش نکته ای 
بود که تیـــم را در وضعیت دفاعی قـــرار داده و موجب 
شده بود تا تیم پرسپولیس در فاز هجومی عناصرکافی 
نداشته باشد به همین دلیل راهی برای انتقال توپ به 
عیسی وجود نداشت و عیسی هم هرچه توپ گرفت لو 
داد. حضور علیپور هم به دلیل زمان کافی نداشتن این 
مهاجم عملاً نتوانست کمک زیادی به پرسپولیس کند.
به نظرم فرشاد احمد زاده هم ضعیف بازی کرد و با این 
ســـطح از آمادگی بعید می دانم قادر باشـــد کار را در آن 
جناح برای پرســـپولیس در آورد و جز یک شـــوت چیز 
دیگـــری از او ندیدیم. عملاً بازیکنان پرســـپولیس جز 
دروازه بانش که به نوعی ستاره بازی و تیمش بود و چند 
بخت مســـلم گلزنی را از تیم تراکتور گرفـــت بازیکنان 
دیگر پرســـپولیس چندان روز موفقی نداشتند. البته 
گندوز عالی بود و جور کم کاری بقیه بازیکنان خصوصاً 
مدافعان میانی اش را کشید. جدا از این در شرایطی که 
دروازه بان پرسپولیس سنگربانی چپ پا بود در نکته ای 
عجیب شـــاهد بودیم که گولســـیانی تـــوپ را روی پای 
راست گندوز می انداخت که این دروازه بان را با مشکل 
مواجه می ســـاخت هر چند گلری که من دیدم واقعاً از 

بیرانوند بهتر بود.
به نظرم حتماً میلاد محمـــدی می تواند در دفاع چپ 
مهره خوبی باشد و امیری هم اگر به پست هافبک چپ 
انتقال پیدا کند کارایی بیشـــتری خواهد داشت. بهتر 
است فرشاد احمد زاده چپ پا هم در سمت راست بازی 

کند تا کارایی بیشتری داشته باشد.
معتقدم گاریـــدو باید در چینش خـــودش تغییراتی به 
وجود بیـــاورد و از دو هافبک دفاعی اســـتفاده نکند. او 
باید حتماً از دو مهاجم اســـتفاده کـــرده و از بازیکنانی 
مانند اورونوف در پست وینگر چپ مانند زمان اوسمار 
استفاده کند هر چند بازیکنانی مانند یاسین سلمانی و 
خدا بنده لو هم هســـتند که خیلی می توانند بیشتر به 

پرسپولیس کمک کنند.

 گاریدو تیم خودش را نمی شناسد
فکـــر می کنـــم فشـــار بدنـــی زیـــادی بـــه بازیکنـــان 
پرســـپولیس وارد شـــده در حالی که باید ســـرمربی را 
نســـبت بـــه ایـــن موضـــوع آگاه می کردند کـــه در لیگ 
ایران شـــرایط به گونه ای است که مســـابقات به شکل 
مرتـــب برگزار نمی شـــود. از آنجایی کـــه بازی ها مرتب 
دچار وقفه می شـــود بدنسازی ســـنگین ممکن است 
تیمی مانند پرســـپولیس را با مشـــکلات جـــدی بدنی 
مواجـــه کنـــد و تا تیمـــی بخواهـــد از این فشـــار خارج 
شـــود نیاز به زمـــان دارد و ممکن اســـت چندین هفته 
را از دســـت بدهد و از ایـــن بابت دچار ضرر شـــود. در 
شـــرایط فعلی هـــم بدن هـــای بازیکنان پرســـپولیس 
در شـــرایط مســـابقه قـــرار نگرفتـــه بـــه همیـــن دلیل 
در زمان هایـــی از بـــازی نوســـاناتی در بـــازی بازیکنان 

پرســـپولیس دیده می شـــود.
 از طرفـــی به نظـــرم گاریـــدو از تیم خودش شـــناخت 
نـــدارد و نیاز اســـت که تیـــم را از شـــرایط فعلی خارج 
از مشـــکلات  ایـــوب شـــاید روی خیلـــی  کنـــد. گل 
پرســـپولیس ســـرپوش گذاشـــت در حالی که تراکتور 
واقعاً فشـــار زیـــادی را به پرســـپولیس وارد کـــرد و نیاز 
بود کـــه تیم بـــا شـــرایط بهتـــری رودرروی حریف قرار 
می گرفـــت امـــا دقیقـــاً هیچ طـــرح و برنامـــه منظم و 
خوبـــی از ســـوی گاریدو دیـــده نشـــد و تعویض ها هم 
اصلاً درســـت نبود. مثلاً مشخص نشـــد زمانی که یک 
بر صفـــر عقب هســـتیم دقیقاً بـــرای چه یـــک مدافع 
مانند کنعانی از زمین خارج می شـــود و مدافعی دیگر 
بـــا همان مشـــخصات وارد بازی می شـــود در حالی که 

ما بـــه گل و عناصـــر تهاجمی تری نیاز داشـــتیم.
دو هافبک دفاعی از ابتدا در ترکیب تیم قرار گرفته بودند 
که هیچ لزومی نداشت. ریگی اصلاً خوب بازی نکرد و در 
فرم خوبی قرار نداشت به همین دلیل حتماً بهتر است 
اســـدبیگی در بازی های بعدی به عنوان هافبک دفاعی 
بازی کند. از ســـوی دیگر متأســـفانه سروش هم خیلی 
عقب می آمد و از هافبک های دفاعـــی و مدافعان توپ 
می گرفـــت که تیم را خیلی عقب می بـــرد و عملاً قدرت 

نفوذی و تهاجمی تیم پرسپولیس را پایین می آورد.
به نظرم خیلی بهتر اســـت که از محمـــد خدابنده لو یا 
بازیکنی مانند یاسین سلمانی در خط میانی در شرایطی 
که ســـروش نیست اســـتفاده شـــود هر چند بازیکنی 
مانند خدابنده لو هم می توانـــد در این منطقه بازیکن 

کارسازی باشد.
اورونوف هم بازیکن لب خط است و واقعاً قادر نیست 
در پســـت مهاجم دوم کار کند. بازیکنی که دریبل زن 
است و قبلاً هم نشـــان داده که در پست وینگر چپ از 

چه توانایی بالایی برخوردار است.
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بلانکو در اردوگاه سرخ؟

 کمی دور، کمی نزدیک
 مصاحبه ناامید کننده وینگر ملی پوش برای هواداران سرخ
 پرسپولیس دورتر شد قلی زاده از

روز گذشـــته برخـــی از رســـانه ها از 
انتقـــال احتمالـــی گوســـتاوو بلانکو 
بـــه تیـــم پرســـپولیس خبـــر دادند. 
گوســـتاوو بلانکو که به دلیل ســـقف 
قرارداد هنوز نتوانســـته قـــراردادش 
 ۲ بـــا اســـتقلال ثبـــت کنـــد، در  را 
بـــازی اول برابـــر ملوان و شـــمس آذر 
محـــروم بـــوده و از وضعیـــت فعلـــی 

خـــود بشـــدت ناراضی اســـت.
مدیران اســـتقلال در تلاش هستند 
تـــا رضایـــت او را جلـــب کننـــد چـــرا 
کـــه در دوره مدیریتـــی علـــی خطیر 
بـــرای حـــل شـــدن مشـــکل ســـقف 
بودجـــه به قـــرارداد بلانکـــو متممی 
اضافـــه شـــد کـــه مبلغی حـــدود 400 
هـــزار دلار از قـــرارداد ســـال اول او 
بـــه ســـال دومش سرشـــکن شـــد تا 
 مشـــکل ســـقف بودجه در آن مقطع 

حل شود.
این متمـــم این فصـــل گریبانگر تیم 
اســـتقلال شـــده و هنـــوز نتوانســـته 
قـــرارداد جدیـــدش را بـــا اســـتقلال 
امضـــا کند. شـــنیده ها حاکـــی از آن 
اســـت بلانکـــو تاکنون بـــرای کاهش 
مبلغ قرارداد رضایت نـــداده و زیر بار 
امضـــای قرارداد جدید نرفته اســـت.

از دیـــروز اخباری در فضـــای مجازی 

منتشر شـــده مبنی بر اینکه 
بلانکـــو اگـــر تـــا آخـــر هفته 

تکلیفش مشخص نشود، 
احتمالاً از استقلال جدا 
می شـــود و در یک اقدام 

عجیـــب راهی تیـــم رقیب 
خواهد شـــد.

از نظـــر قانونـــی ایـــن شـــایعه تقریباً 
غیرممکـــن اســـت کـــه بـــه واقعیت 
تبدیـــل شـــود چـــرا کـــه بلانکـــو بـــا 
اســـتقلال قـــرارداد دارد و بـــه خاطر 
قوانین داخلـــی نمی تواند کارت بازی 
دریافـــت کنـــد، همچنیـــن مدیران 
اســـتقلال اعتقاد دارند که بلانکو در 
قراردادش بند فســـخ ندارد و به نظر 
نمی رسد باشگاه اســـتقلال بخواهد 
او را بـــه راحتی از دســـت بدهد مگر 
اینکـــه مثل متمـــم قـــراردادش این 
مهاجم آرژانتینـــی دوباره یک آس رو 
کنـــد که حتی مدیران فعلی باشـــگاه 
اســـتقلال هم از آن بی خبر باشـــند!
در صـــورت کلـــی بـــه نظـــر می رســـد 

بـــرای  تنهـــا  خبـــر  ایـــن  انتشـــار 
تحـــت فشـــار گذاشـــتن مدیران 
اســـتقلال بـــوده و انتقـــال بلانکو 
بـــه پرســـپولیس بســـیار بعیـــد به 

نظـــر می رســـد.

 دو هفتـــه پیش اینطور تصور می شـــد که 
علی قلـــی زاده به پرســـپولیس بســـیار 
نزدیـــک شـــده و او را بایـــد خرید مهم 
ســـرخ ها در فصـــل نقـــل و انتقـــالات 
دانســـت امـــا هـــر چـــه زمان گذشـــت 
مشـــخص شـــد ایـــن انتقـــال بـــه ایـــن 

راحتی هـــا هـــم نخواهـــد بود.
ابتـــدا اینطـــور بـــه نظر می رســـید کـــه رقم 
رضایتنامـــه قلـــی زاده مانـــع از ایـــن انتقال 
شـــد اما بعد تر گفته شـــد این بازیکن خودش 
مایل به جدایی اســـت و باشـــگاه او اجازه جدایی 
نمی دهـــد. با وجود موافقت ســـرمربی لخ پوزنان 
برای جدایـــی قلی زاده اما مخالفت باشـــگاه مانع 
این انتقال شـــد اما کماکان یک راه وجود داشـــت 
کـــه او به خاطر مطالبـــات باقیمانـــده اش قرارداد 
خـــود را یکطرفه فســـخ کرده و به تهـــران بیاید که 

این هـــم چندان جـــدی نبود.
بدتر اینکه قلـــی زاده باز هـــم در ترکیب تیم خود 
درخشید و بعد از این درخشش مصاحبه ای انجام 
داد که برداشـــت اول از این مصاحبه یعنی خبری 
از وینگر ملی پوش در پرســـپولیس نخواهد شد.

یکشنبه شب او در دقیقه ۶۹ وارد زمین شد و تنها 
هشـــت دقیقه بعد از ورود به میدان، روی حرکت 
انفـــرادی و دیدنـــی دروازه حریـــف را باز کـــرد تا در 
دومین بـــازی متوالی در گل هـــای تیمش 
نقش اصلـــی را ایفا کند. نکتـــه جالب در 
مـــورد گلزنی قلـــی زاده، عدم خوشـــحالی 

او و نمایـــش نوعی نارضایتی از تصمیم ســـرمربی 
تیـــم بود کـــه هواداران پرســـپولیس را نســـبت به 
جدایی این بازیکـــن از لخ پوزنان امیدوارتر کرد. با 
ایـــن حال در ویدیویی که بعـــد از بازی از مصاحبه 
قلی زاده منتشـــر شـــده، او خلاف این تئوری را به 
زبـــان مـــی آورد و از حضـــورش در لخ پوزنان اعلام 

رضایت دارد.
قلـــی زاده در ابتـــدا در مـــورد درخشـــش خـــود 
می گویـــد: »مـــن خیلـــی خوشـــحالم. مخصوصاً 
به خاطـــر اولیـــن گلی که اینجـــا مقابل هـــواداران 
زدم. همین مســـیر را ادامه خواهم داد و امیدوارم 
مؤثر باشـــم.« او در پاســـخ به این ســـؤال کـــه آیا از 
نیمکت نشـــینی تعجب کـــرد؟ گفت: »نـــه نه چرا 
بایـــد تعجب کنم؟ فکر می کنم برنامه ریزی شـــده 
بود و بـــه تصمیـــم ســـرمربی که تصمیـــم گرفت 
نیمکت نشـــین باشـــم احترام می گـــذارم. من به 
بـــازی آمـــدم و کارم را انجـــام دادم پـــس از کمک 

کردن بـــه تیم خوشـــحالم.«
بـــا در نظـــر گرفتـــن ایـــن صحبت های قلـــی زاده 
بـــه نظـــر ایـــن انتقـــال منتفی اســـت امـــا برخی 
می گویند شـــاید با توجه به راه انـــدازی تیم بانوان 
پرســـپولیس و بازگشـــت یاســـمن فرمانی همسر 
قلـــی زاده به میادیـــن فوتبال شـــاید از این طریق 
راه حضور او در جمع ســـرخ ها هموار شـــود که به 
نظر نمی رســـد این موضوع چندان جدی باشـــد و 
پرسپولیس باید ســـراغ گزینه دیگری برای پست 

برود. وینگر 

مصاحبه

ناصر  قراگزلو
روزنامه نگار

رویکرد

محمد قراگزلو
روزنامه نگار

جواد منافی بازیکن اســـبق پرســـپولیس در 
خصوص شـــرایط فنی پرســـپولیس مقابل 
تراکتور و ســـایر موارد فنـــی خاص این دیدار 

نقطه نظرات خـــودش را بیان می دارد.
 در خصوص مسائل فنی خاص 

مربوط به دیدار پرسپولیس 
مقابل تراکتور چه صحبتی 

دارید؟
پرســـپولیس ضعیـــف کار کـــرد و در نیمـــه 
اول هیـــچ موقعیتـــی نداشـــتیم و در نیمه 
دوم بهتر شـــدیم. بـــا وجود ایـــن فقط یک 

فرصـــت از روی ضربـــه ایســـتگاهی کســـب 
کردیـــم کـــه منجـــر بـــه گل شـــد امـــا فکـــر 
می کنـــم ایـــن بـــرای پرســـپولیس مدافـــع 
عنـــوان قهرمانی اصـــلاً جالب نیســـت که 
هیـــچ موقعیتـــی مقابـــل حریف نداشـــته 
باشـــد و به ســـختی تنها یک امتیـــاز بگیرد.
 منظورتان این است که از گاریدو 

توقع بیشتری دارید؟
قطعاً همین طور اســـت. ما از گاریدو انتظار 
بیشـــتری داریم. او قبل از شـــروع فصل به 
پرســـپولیس آمده و بازیکنـــان و تیم جدید 
با نظر او شـــکل گرفته و بســـته شـــده است 
امـــا با وجود ایـــن تیمی که ما دیدیـــم واقعاً 
نگرانمـــان می کنـــد و قطعـــاً هـــواداران هم 
از شـــرایط فنی تیمشـــان ناراحـــت و نگران 

. هستند
  قبول دارید که افکار دفاعی 

گاریدو یکی از مشکلات 

پرسپولیس بود؟
واقعـــاً اســـتفاده از دو هافبـــک دفاعی لازم 
نبـــود و تیـــم را خیلـــی تدافعی می کـــرد. از 
ســـوی دیگر مـــا بازیکنـــی ماننـــد علیپور را 
آوردیـــم که از او اســـتفاده کنیم نـــه اینکه او 
را نیمکت نشـــین کنیم و فقط برای دقایقی 
بـــه او بازی بدهیـــم. به نظرم پرســـپولیس 
نبایـــد این قـــدر فرصت گل بـــه حریفانش 
بدهد و بازیکنان نباید به ســـبکی از بازی که 
ما مقابل تراکتور از آن شـــاهد بودیم عادت 
کننـــد. هافبک ها و مدافعان پرســـپولیس 
اصلاً خوب کار نکردنـــد و حضور مهاجمان 
بســـیار کم تعـــداد پرســـپولیس هـــم عملاً 
اجـــازه نداد کـــه ما موقعیتی کســـب کنیم.

  میزبانی پرسپولیس در قزوین 
مقابل فولاد را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
 بازی در چنین ورزشـــگاهی راحت نیست اما 

به هر حال پرســـپولیس مقابل فولاد محکوم 
بـــه برد اســـت و باید جایگاهـــش را در جدول 
ارتقـــا دهـــد. تیـــم فـــولاد می آیـــد کـــه بازنده 
نباشـــد. یحیـــی و مطهری شـــناخت بســـیار 
زیادی از پرســـپولیس دارنـــد و پیروزی مقابل 
چنین تیمی آســـان نیســـت اما پرســـپولیس 
بایـــد به خـــودش بیایـــد و طوری بـــازی نکند 
که بـــه قول خودمـــان تیم های دیگـــر مقابل 

مدافع عنوان قهرمانی شـــیر شـــوند.
  در شرایطی که پرسپولیس، 
سروش را ندارد فکر می کنید 

چه بازیکنی می تواند جای او را 
پر کند؟

بازیکنی ماننـــد محمد خدابنـــده لو خیلی 
می توانـــد به تیـــم کمک کند و اگر یاســـین 
هم شـــرایط خوبی داشـــته باشـــد می تواند 
در خـــط میانـــی بســـیار کارســـاز باشـــد. از 
طرفی اضافه شـــدن عالیشـــاه هم می تواند 

بســـیار به کار پرســـپولیس بیاید.
 در خصوص میلاد محمدی و 

کارایی این بازیکن چه صحبتی 
دارید؟

بایـــد دیـــد شـــرایط بدنـــی میـــلاد چگونه 

اســـت. در صـــورت آمادگـــی حتمـــاً چنین 
بازیکنـــی می تواند دفاع چپ پرســـپولیس 
را بیمـــه کند. هم در دفـــاع و هم در کارهای 
تهاجمـــی می توان به قـــدرت و تجربه او دل 

. بست

از گاریدو انتظار بیشتری داریم
 او استفاده کنیم  را آوردیم تا از منافی: علیپور

ایلیـــا بهـــزاد اول / در هفته هـــای اخیـــر مهم تریـــن 
باشـــگاه  مدیـــره  هیـــأت  و  هـــواداران  دغدغـــه 
پرســـپولیس، جذب یک بازیکن باتجربه و باکیفیت 
بـــرای ســـمت چپ خـــط دفاعـــی تیـــم بود کـــه در 
نهایـــت و پس از یک مـــاه گمانه زنی، میلاد محمدی 
بـــه عنـــوان جانشـــین عبدالکریم حســـن بـــه تیم 
اضافه شـــد. پس از این انتقال، پرســـپولیس تمرکز 
خـــود را روی جذب یـــک وینگر برای پـــر کردن جای 
خالـــی مهدی ترابی گذاشـــت و مذاکرات شـــخصی 
بـــا علی قلـــی زاده را بـــه خوبی پیش برد اما شـــواهد 

حاکی از این اســـت کـــه درخشـــش او در هفته های 
اخیر، باشـــگاه لهســـتانی لخ پوزنان را از فروش وی 
منصـــرف کرده و ایـــن بازیکن ملی پـــوش، جایی در 

ترکیـــب این فصل پرســـپولیس نخواهد داشـــت.
 حـــالا و در حالی کـــه زمان زیـــادی به پایـــان پنجره 
نقـــل و انتقـــالات نمانـــده، احتمـــال اقـــدام جدی 
باشـــگاه پرســـپولیس برای جذب بازیکـــن خارجی 
در خـــط حملـــه وجـــود دارد امـــا ایـــن موضـــوع، با 
چالش های جدی ای همراه اســـت. نخســـت اینکه 
بازیکنـــان خارجـــی باکیفیت کمـــی در بـــازار وجود 

دارنـــد که تاکنون تیمی پیدا نکرده باشـــند و مذاکره 
بـــا تیم هـــای خارجی برای جـــذب بازیکنـــان تحت 
قـــرارداد نیـــز پروســـه ای طولانـــی و ســـخت خواهد 
بـــود. دوم اینکـــه تیم پرســـپولیس در حـــال حاضر 
دو مهاجـــم با خصوصیات شـــبیه به هـــم دارد و علی 
علیپـــور و عیســـی آل کثیـــر، بایـــد برای حضـــور در 
ترکیـــب اصلـــی گاریدو رقابـــت کنند. بویـــژه اکنون 
که ســـرمربی اســـپانیایی آرایش تیـــم را از ۲-4-4 به 
۱-۳-۲-4 تغییـــر داده و بـــا رونـــد فعلـــی تنهـــا یکی از 
ایـــن بازیکنان در ترکیب اصلی پرســـپولیس حضور 

خواهد داشـــت. بنابراین پرســـپولیس نیاز چندانی 
به یـــک مهاجم کلاســـیک و تمام کننده نـــدارد و در 
صورت اقدام برای جذب یک مهاجم، منطقیســـت 
کـــه پرســـپولیس روی جـــذب یک وینگر بـــا توانایی 
بـــازی در نـــوک پیـــکان خـــط حمله ســـرمایه گذاری 

. کند
 بـــا توجـــه بـــه اینکـــه در بـــازار ایـــران مهاجمـــی با 
خصوصیـــات مدنظر پرســـپولیس و مشـــابه با علی 
قلـــی زاده پیدا نمی شـــود، برنامه پرســـپولیس برای 
پـــر کردن جـــای خالـــی لیســـت ۲0 نفره مشـــخص 

نیســـت و سرخپوشـــان بایـــد از داشـــته های خـــود 
در فصـــل پیـــش روی لیگ اســـتفاده کننـــد. ضمن 
اینکـــه تـــا اینجـــای فصـــل، خـــود گاریدو نتوانســـته 
بـــا بازیکنان فصل گذشـــته باشـــگاه بـــه هماهنگی 
لازم برســـد و هنوز پتانســـیل کامـــل بازیکنانی چون 
علیپـــور و آل کثیـــر و اورونوف در ترکیـــب تیم دیده 
نشده اســـت. همچنین یاسین سلمانی که قابلیت 
بـــازی در چند پســـت مختلـــف را دارد، تاکنون حتی 
یک دقیقه هم بازی نکرده و معلوم نیســـت در ادامه 

فصـــل به چه شـــکلی از او اســـتفاده می شـــود.

سرنوشت نامعلوم خط حمله تیم
 استراتژی نقل و انتقالاتی علامت سؤال در

پرســـپولیس فعـــلاً هیـــچ نقشـــه ای برای پـــر کردن 
جالـــی خالی در فهرســـت بزرگســـال خود نـــدارد و 
شـــاید در همیـــن نقطه متوقف شـــود چـــرا که هم 
تـــا چهـــار روز دیگر مهلـــت نقل و انتقـــالات جهانی 
به پایـــان خواهد رســـید هـــم خبـــری از گزینه های 

جدید نیســـت.
حســـین بادامکی معاون ورزشی باشگاه پرسپولیس 
در مصاحبـــه آخـــر خـــود اعـــلام کـــرد نام اوســـتون 
اورونـــوف در فهرســـت زیـــر۲5 ســـال این تیـــم قرار 
گرفتـــه و بـــا ایـــن حســـاب ســـرخ ها غیـــر از میلاد 
ســـرلک که بـــزودی به ایـــن تیم اضافه خواهد شـــد 

دو بازیکـــن دیگـــر می توانند جـــذب کنند.
موضـــوع حضور اورونوف در فهرســـت زیر ۲5 ســـال 
جـــزو مســـائل مناقشـــه برانگیـــزی بـــود کـــه برخی 
تیم های رقیب به آن اعتراض داشـــتند اما برخلاف 
اظهارنظر مدیران پرســـپولیس از حضور اورونوف در 
فهرســـت زیر۲5 ســـال این اتفـــاق رخ نـــداد و حالا 
فقط یـــک جای خالـــی در فهرســـت باقـــی خواهد 

. ند ما
بـــا در نظر گرفتـــن این موقعیت پیـــش آمده و حتی 

بـــا در نظر گرفتـــن اینکه بـــزودی میلاد ســـرلک به 
پرســـپولیس اضافه خواهد شـــد، این باشـــگاه هنوز 
برای پر کردن جای خالی فهرســـت بزرگســـال خود 

نقشه مشـــخصی ندارد.
از یک ســـو تلاش هـــا برای جـــذب علی قلـــی زاده تا 
الان بـــه نتیجـــه ای نرســـیده و امکان منتفی شـــدن 
این انتقال وجود دارد. از ســـوی دیگر معاون ورزشی 
باشـــگاه می گویـــد مشـــخص نیســـت این باشـــگاه 
می توانـــد دو بازیکـــن خارجـــی دیگر جـــذب کند یا 
نـــه ضمـــن اینکه ایـــن باشـــگاه ظاهراً هـــدف نقل و 
انتقالاتـــی دیگری هم نـــدارد. طی روزهای گذشـــته 
شـــنیده می شـــد گاریدو دنبـــال مهاجمی اســـت که 
قابلیـــت بـــازی در نقـــش مهاجـــم ســـایه و وینگر را 
هم داشـــته باشـــد اما بعد از مطرح شـــدن یکی دو 
اســـم حالا مدتی اســـت خبـــری از گزینه هـــای تازه 
و عـــزم باشـــگاه برای بـــه خدمـــت در آوردن بازیکن 

دیگری نیســـت.
معـــاون ورزشـــی باشـــگاه پرســـپولیس در آخریـــن 
مصاحبه خود تأکیـــد کرده این باشـــگاه هیچ گزینه 
خارجی بـــرای اضافه کردن بـــه تیم فعلی نـــدارد. از 
ســـوی دیگـــر بعـــد از جـــذب مدافع چپ، اســـکواد 
پرســـپولیس آنقدر پر و پیمان شده که شاید در نیم 
فصل برخی بازیکنان این تیـــم قطعی یا قرضی جدا 
شـــوند چرا که همین حـــالا کادر فنی بـــرای انتخاب 

فهرست بیســـت نفره کار دشـــواری در پیش دارد.
گاریـــدو کـــه هیـــچ حرفـــی دربـــاره نقـــل و انتقالات 
تیمـــش نمی زنـــد و باشـــگاه هـــم موضـــع و طـــرح 

بدون طرح و گزینه برای پر کردن جای خالی فهرست بزرگسال

نقل و انتقالات پرسپولیس تمام شد؟

تعیین جانشین خبیری در مجمع
امروز صبح اولین جلســـه مجمع باشگاه پرسپولیس 
بـــه طور فوق العاده برگزار خواهد شـــد. گفتنی اســـت 
این جلســـه ســـاعت ۹ صبح در هتل پارســـیان تهران 
برگـــزار می شـــود و احتمـــال آن می رود کنسرســـیوم 
بانکی طی این جلســـه، یک نفر را به عنوان جانشـــین 
حســـین خبیـــری، عضو ســـابق هیأت مدیره باشـــگاه 
پرســـپولیس انتخـــاب کنـــد. گفتنی اســـت حســـین 
خبیـــری پـــس از جدایـــی از هیـــأت مدیـــره باشـــگاه 
پرســـپولیس بـــه عنـــوان مدیرعامل باشـــگاه داماش 
فعالیـــت می کند و جایـــش کماکان در هیـــأت مدیره 

پرســـپولیس خالی مانده اســـت.
 

مشـــخصی برای پـــر کـــردن ایـــن دو جای 
خالـــی نـــدارد و اصـــلاً شـــاید با توجـــه به 
ترافیـــک بازیکـــن بزرگســـال درویـــش و 
همکارانـــش قیـــد جـــذب دو بازیکن دیگر 

را بزننـــد.

واقعیـــت اینکـــه بعـــد از جـــذب میـــلاد 
محمدی فشـــار هواداران و پیشکســـوتان 
برای جـــذب بازیکنان جدید بســـیار کمتر 
شـــده و درویش دیگر در سیبل مخاطبان 
باشگاهش نیست. از ســـوی دیگر طبیعی 

اســـت که جـــذب بازیکن خارجـــی دیگر یا 
لژیونری مثل علی قلـــی زاده هزینه گزافی 
خواهد داشت و شاید باشگاه پرسپولیس 
بخواهد این هزینـــه را برای نقل و انتقالات 

زمســـتانی صرف کند.



اردوگاه آبی

 نکونام بالاخره به ایفمارک رفت

جـــواد نکونـــام بالاخـــره در ایفمـــارک تســـت پزشـــکی 
داد. از آنجایـــی که تســـت های پزشـــکی ایفمارک فقط 
مخصـــوص بازیکنـــان نیســـت و ســـرمربیان و مربیان 
تیم های لیـــگ برتری هـــم باید طبق قوانین ســـامت 
جهانی برای صدور کارت شـــان، در این تست ها شرکت 
کنند، نکونام که ابتدای فصـــل در ایفمارک حضور پیدا 
نکرده بود و هفتـــه اول و دوم لیگ برتر مقابل تیم های 
شـــمس آذر قزوین و ملـــوان بندرانزلی را بـــا تعهد روی 
نیمکت استقال نشســـته بود، بالاخره به همراه ایمان 
عالمی سرپرســـت استقال در ایفمارک حضور پیدا کرد 
تـــا برای صدور کارتش در هفته ســـوم لیـــگ برتر مقابل 
اســـتقال خوزستان مشکلی نداشـــته باشد. شاگردان 
نکونـــام بعد از یک برد و یک تســـاوی حـــالا دو روز دیگر 

باید مقابل اســـتقال خوزســـتان قرار بگیرند.
 

 زیلیکیچ آماده برای تقابل 
با استقلال خوزستان

آلمدیـــن زیلیکیـــچ، هافبک بوســـنیایی اســـتقالی ها 
بـــه بـــازی مقابـــل اســـتقال خوزســـتان می رســـد. در 
حالـــی که زیلیکیـــچ قبل از بـــازی با ملوان بنـــدر انزلی 
مصـــدوم شـــده بـــود، حـــالا طبـــق شـــنیده ها بـــا رفع 
آســـیب دیدگی اش، پنجشنبه شب مشـــکلی بابت قرار 

گرفتـــن در ترکیـــب آبی پوشـــان ندارد.
بعـــد از اینکـــه ایـــن هافبـــک بوســـنیایی در اســـتقال 
مانـــد، در دو هفتـــه ابتدایی لیگ برتـــر مقابل تیم های 
شـــمس آذر قزویـــن و ملـــوان بندرانزلی فرصـــت بازی 
پیـــدا نکـــرد و حالا با برطـــرف شـــدن مصدومیتش، به 
بـــازی مقابل اســـتقال خوزســـتان می رســـد. باید دید 
بعـــد از دو هفته غیبـــت، نکونام این هفتـــه از هافبک 
بوســـنیایی خود رونمایی خواهد کرد یـــا او همچنان از 

روی نیمکـــت نظاره گـــر بـــازی خواهد بود.

استقلال- استقلال خوزستان 
بی مکان!

 مـــکان برگـــزاری دیـــدار دو تیم اســـتقال و اســـتقال 
خوزســـتان همچنـــان در هالـــه ای از ابهـــام قـــرار دارد. 
در حالـــی کـــه دو روز بیشـــتر بـــه شـــروع ایـــن رقابـــت 
نمانده اســـت، هنـــوز تکلیـــف اســـتادیوم برگزارکننده 
ایـــن بازی مشـــخص نیســـت و احتمـــالاً بـــازی در یکی 
از اســـتادیوم های فولادآره نـــا یـــا غدیـــر اهـــواز برگـــزار 
خواهد شـــد. اســـتقال در دو هفته ابتدایی لیگ برتر 
مقابـــل تیم هـــای شـــمس آذر قزویـــن و ملـــوان بنـــدر 
انزلـــی در ورزشـــگاه ســـردار آزادگان قزویـــن بـــه میدان 
رفتـــه بود. حالا باید دید با تصمیم مســـئولان ســـازمان 
لیگ اســـتقال پایتخت و اســـتقال خوزســـتان در چه 
ورزشـــگاهی پـــا به تـــوپ می شـــوند و از بین فـــولاد آره نا 
و غدیـــر اهـــواز کـــدام اســـتادیوم میزبـــان ایـــن دیدار 

خواهـــد بود.

پایان قصه کوتاه کیوسفسکی

 قصـــه ودران کیوسفســـکی دروازه بـــان بوســـنیایی 
آبی پوشـــان با استقال بالاخره به ســـر رسید. در حالی 
که مســـئولان اســـتقال در بازار نقل و انتقـــالات با این 
دروازه بـــان به توافق رســـیده بودند، بعد از حل شـــدن 
مشـــکل سید حسین حســـینی کاپیتان اســـتقالی ها و 
صدور مجوز او برای ایســـتادن درون دروازه اســـتقال، 
کیوسفســـکی را در لیســـت خروجی خود قرار دادند تا 
ایـــن دروازه بان هنـــوز نیامده از جمع آبی پوشـــان جدا 
شـــود. از آنجایی که این دروازه بـــان با آبی های پایتخت 
قـــرارداد دارد، حالا طبق شـــنیده ها مســـئولان باشـــگاه 
برای اینکه این بازیکن قراردادش را فســـخ کند، مجبور 

شـــده اند بخشـــی از مطالبات او را بپردازند.

منتظر محمد 15 میلیارد برای 
اراکی ها آب می خورد

 منتظر محمـــد، هافبک عراقی اســـتقالی ها که فصل 
قبـــل بـــه صـــورت قرضـــی در مـــس رفســـنجان حضور 
داشـــت، با آلومینیـــوم اراک به توافق رســـید. از آنجایی 
کـــه جواد نکونـــام فصل قبـــل عاقه ای به ســـبک بازی 
ایـــن بازیکن نداشـــت، او راهی رفســـنجان شـــد و یک 
فصـــل زیرنظـــر محرم نویدکیا پـــا به توپ شـــد. با پایان 
لیگ بیســـت و ســـوم، محمد مجدداً بازیکن استقال 
محســـوب می شـــود اما جواد نکونام همچنـــان به این 
بازیکن عاقـــه ای ندارد و حالا طبق شـــنیده ها هافبک 
عراقی بـــا آلومینیوم به توافق رســـیده اســـت. البته که 
طبق خواســـته اســـتقالی ها اراکی ها بایـــد 15 میلیارد 
پرداخت کنند تا مســـئولان آبی پوشـــان رضایتنامه این 
بازیکـــن را صـــادر کننـــد که باتوجـــه به توافقـــات اولیه 
احتمـــالاً مســـئولان آلومینیـــوم در روزهای آینـــده این 
مبلـــغ را پرداخـــت می کنند تـــا هرچه ســـریع تر منتظر 

محمـــد در اراک پا به توپ شـــود.
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پاشازاده: امسال وقت عمل است آقای نکونامطالبی: سهرابیان تیم رابه حاشیه برد

ســـابق  مربـــی  طالبـــی،  براهیـــم  ا
اســـتقال تحلیل تـــازه ای از شـــرایط 
لبـــی  طا  . دارد تیـــم  یـــن  ا کنونـــی 
مشـــکل  یـــن  گتر ر بز «  : یـــد می گو
اســـتقال ســـرمربی این تیم اســـت. 
فـــردی کـــه بایـــد نمـــادی از صابت، 
اقتـــدار و آرامـــش باشـــد، رفتار هایی 
کامـــاً آماتـــور و غیرحرفـــه ای از خود 
نشـــان می دهـــد. مشـــکل اســـتقال 
بازیکـــن نیســـت و از لحـــاظ بازیکـــن 
بهتریـــن یارگیری را داشـــت. از لحاظ 
آماده شـــدن برای فصل هم به خوبی 
و به موقع تمرینـــات پیش فصل خود 
را آغاز کـــرد.« طالبی درادامـــه انتقاد 
خـــود گفـــت: »انـــگار ســـرمربی تیم 
بازی هـــا را در کنـــار زمیـــن ندیـــده و 
در ورزشـــگاه دیگـــری بـــوده یـــا فیلم 
دیگـــری را دیـــده اســـت. کریســـتوف 
دام ســـرمربی ســـابق لورکـــوزن که به 
تازگـــی درگذشـــت، در مـــورد مربیان 
می گفـــت کـــه بعـــد از بـــازی در مورد 
بـــازی تیم خود صحبـــت نمی کردند و 
درباره موضـــوع دیگری حرف می زدند 
از چنیـــن مثالـــی اســـتفاده می کـــرد. 
نکونـــام بعـــد از بازی بـــا ملـــوان باید 
می گفت تیمش بد بازی کرده اســـت. 

بـــرای  اســـتقال برنامـــه مشـــخصی 
رســـیدن بـــه دروازه ملوان نداشـــت. 
ایـــن تیم در اول راه اســـت و به نکونام 
توصیـــه می کنـــم ایـــن رفتـــار را ادامه 
ندهد. نکونـــام بداند تمـــام گفته ها، 
حـــرکات و ســـکنات او در کنـــار زمین 
فقط ۵ درصد تأثیـــر در ۹۰ دقیقه بازی 
تیـــم دارد. مهره هـــای بـــا تجربه درون 
زمیـــن بهتـــر می توانند بـــه تیم کمک 
کنند. تأثیر ســـرمربی بیـــن دو نیمه و 
در رختکـــن تیم اســـت. تعویض های 
درســـت هم به تیـــم کمـــک می کند. 
روی  می توانـــد  نکونـــام  رفتار هـــای 
روحیه تیم اثـــر منفی بگذارد.« طالبی 
با انتقاد از سهرابیان گفت: »عملکرد 
خط دفاعـــی برابـــر ملـــوان خیلی بد 

بود. ســـهرابیان بـــا رفتن به حاشـــیه 
تیم را دچار مشـــکل کرد. سیلوا خوب 
ظاهـــر نشـــد که یـــک بازیکـــن جوان 
ملوانـــی روی گل اول از غفلت ســـیلوا 
اســـتفاده می کنـــد و با حرکـــت بدن، 
ســـهرابیان را از جریـــان بـــازی خارج 
می کنـــد تا بـــه راحتی گلزنـــی کند. به 
نظر شما نقش سرمربی تیم چیست 
که تیمش روی اشـــتباه فـــردی دو گل 
برابر ملـــوان می خورد؟ ســـانتر کردن 
از کناره هـــا و میانـــه زمیـــن که نشـــد 
تاکتیک و برنامه گلزنـــی! دیگر تدابیر 
و روش هـــای گلزنی چه می شـــود؟ اگر 
دو پنالتی با VAR گرفته نمی شـــد که 
اســـتقال بازنده بود. ملوان با برنامه 
به گل رســـید و با برنامه ظاهر شـــد.«

 
پاشـــازاده ریشـــه مصاحبه هـــای حجازی 
حـــث  مبا بـــه  ا  ر شمی نســـب  ها و 
مدیریتـــی اســـتقال مرتبـــط می دانـــد: 
»مصاحبه های برخی از دوستان )مهدی 
هاشمی نســـب و آتیـــا حجـــازی( ربطـــی 
بـــه من نـــدارد چـــون ذینفع نیســـتم که 
بگویـــم حـــق با چـــه کســـی اســـت ولی 
اگر مدیریتی در باشـــگاه استقال وجود 
داشت، اجازه نمی داد کار به اینجا برسد. 
اگـــر مدیریـــت بـــود پیش بینـــی خیلی از 
مســـائل را می کـــرد و اجازه نمـــی داد این 
اتفاقات بیفتد. شـــما یا آدم های کوچکی 
هســـتید کـــه حرف تـــان را نمی خواننـــد 
یا بلـــد نیســـتید چـــه کار کنیـــد. نتیجه 
ایـــن اتفاقـــات، نمایش اســـتقال در دو 
هفتـــه اول لیـــگ اســـت، نمی خواهـــم 
بـــه تیم هایـــی مثـــل شـــمس آذر قزوین 
و ملـــوان انزلـــی بی احترامـــی کنـــم امـــا 
اســـتقال بایـــد برابـــر این تیم هـــا برنده 
می شـــد یـــا بـــا اقتـــدار بـــازی می کـــرد.« 
پاشـــازاده معتقد اســـت که اســـتقال در 
داخـــل زمیـــن هـــم مدیریـــت مطلوبی 
نـــدارد: »نکونام! مثل ســـال گذشـــته از 
شـــما حمایـــت می کنیـــم ولـــی امســـال 
وقت عمل اســـت. ســـال های زیـــادی در 
اســـتقال بـــودم و دنبـــال ارث و میراثی 

نبـــودم، اگـــر حرفـــی می زنـــم بـــه عنوان 
هـــوادار اســـت. هر ســـال گفتیـــم اینجا 
کـــج اســـت، آنجا فان اســـت، امســـال 
کـــه همـــه چیز دســـت خودمان اســـت. 
10 ســـال اســـت که آدم هایی که تخصص 
هســـتند.  اســـتقال  در  ندارنـــد،  لازم 
تیم هـــای دیگـــر تـــا بـــن دندان مســـلح 
هســـتند اما ایـــن طرف کســـانی آمده اند 
که تخصص کافی نداشتند. اگر استقال 
دوبـــاره نـــاکام شـــود، چه کســـی پاســـخ 
اشـــک های هواداران را می دهد؟ آقایانی 
که ســـر کار هســـتید، دوباره همان مسیر 
مدیـــران قبلـــی را نرونـــد.« پیشکســـوت 
اســـتقال در پایـــان صحبت هـــای خود 
گفـــت: »اواخر ســـال گذشـــته مصاحبه 
کردم و گفتم خدا را شـــکر امســـال دیگر 

مشـــکل مالـــی نخواهیم داشـــت، زمان 
در اختیارمـــان اســـت و می توانیم نتیجه 
بگیریـــم. وقتی هیـــأت مدیـــره انتخاب 
شـــد، دوباره برگشتیم سر جای اول. یک 
زمانی گفتند افـــراد اقتصـــادی بیاورید تا 
مشـــکات مالی حل شود، گفتیم درست 
می گوییـــد امـــا الان که پول هســـت، چرا 
یکی، دو نفر ورزشـــی انتخـــاب نمی کنید 
تـــا تعـــادل برقرار شـــود؟ یک نفـــر بگوید 
ما چـــه پیشـــرفتی کرده ایم؟ جـــواب من 
بـــه ایـــن ســـؤال، »هیچ« اســـت! ســـال 
گذشـــته فریـــاد زدنـــد کـــه اگـــر بـــازی با 
نســـاجی مازندران را برده بودید، قهرمان 
می شـــدید، امســـال در دومین بـــازی دو 
امتیاز از دســـت دادیم. این امتیازهاست 

کـــه قهرمانـــی را مشـــخص می کند.«

گپگفت و گو
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بازگشت به نوار برد 
 استقلال به دنبال بلانکو درمانی
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خط حمله 

وضعیت 
بهتری خواهد 

داشت

با وجود گذشـــت 180 دقیقه از لیگ 
برترهمچنان گوســـتاوو بانکو یکی 
از ارکان هجومی اســـتقال در فصل 
بیســـت و ســـوم مجـــوز حضـــور در 
ترکیب ایـــن تیم را دریافـــت نکرده 
و دور از ترکیـــب اســـتقال اســـت. 
جواد نکونام امیـــدوار بود در همان 
هفته نخســـت بانکـــوی آرژانتینی 
را در ترکیب تیمش داشـــته باشـــد 
اما مشـــکاتی که در راســـتای ثبت 
قـــرارداد بازیکنـــان بـــه وجـــود آمد، 
مانـــع از حضـــور ایـــن بازیکـــن در 

ترکیب اصلی اســـتقال شـــد.
حـــالا بعـــد از گذشـــت دو بـــازی از 
لیـــگ بیســـت و چهـــارم مســـئولان 
باشگاه اســـتقال در تاشند مشکل 

ایـــن بازیکن را برطـــرف کنند. طبق 
آخرین خبرهایی که از دل باشـــگاه 
اســـتقال بیرون می آید، مســـئولان 
استقال در پی کاهش قرارداد دیگر 
بازیکنان هســـتند تا بتوانند قرارداد 
بانکـــو را کـــه بـــا تصمیـــم مدیران 
ســـابق اســـتقال بایـــد نســـبت به 
فصل گذشـــته افزایش چشمگیری 

می یافت، بـــه ثبت برســـانند.
حتـــی در روزهـــای اخیـــر زمزمـــه 
جدایی بانکـــو از اســـتقال نیز به 
گـــوش رســـید و گفتـــه شـــد برخی 
تیم های داخلی نیز خواهان جذب 
این بازیکن هســـتند اما اصرار جواد 
نکونام به تـــداوم حضور این بازیکن 
در خط آتش اســـتقال ســـبب شد 
تـــا مدیـــران این باشـــگاه قـــدری در 
اقدامات خود ســـرعت بیشتری به 
خرج دهند تا احتمـــال حضور این 
بازیکن در بازی هفته ســـوم مقابل 

همنام خوزســـتان بیشـــتر شود.
اکنـــون از باشـــگاه اســـتقال خبـــر 
می رســـد کـــه ارکان مدیریتـــی این 

باشـــگاه در تاشند با اقدامات مالی 
مؤثـــر نســـبت به کاهـــش قـــرارداد 
برخـــی بازیکنـــان اقـــدام کـــرده تـــا 
بتواننـــد قـــرارداد بانکـــو را به ثبت 

. نند سا بر
البتـــه اســـتقال در خـــط حملـــه 
بازیکنان دیگـــری هـــم دارد. آرمان 
رمضانـــی کـــه از ابتدای لیـــگ برای 
اســـتقال به میـــدان رفتـــه یکی از 
همیـــن گزینه هـــا اســـت. در کنـــار 
او مهـــرداد محمـــدی نیـــز قابلیـــت 
بازی به عنوان مهاجـــم رأس را دارد 
امـــا ایـــن بازیکن تـــا هفته ششـــم 
محروم اســـت. شـــاید اگر محمدی 
در ترکیب استقال حضور داشت، 
مدیـــران آبی بـــا افکار بـــاز و خیالی 
آســـوده و داشـــتن فرصـــت کافـــی 
بـــه دنبـــال ثبـــت قـــرارداد بانکـــو 
می رفتنـــد امـــا بـــا توجـــه بـــه اینکه 
محمدی بعـــد از مصاحبه آتشـــین 
در آخریـــن هفته لیگ گذشـــته به 
حکم کمیته انضباطی فدراســـیون 
فوتبال شـــش جلسه محروم شده، 

گزارش یک

حمیدرضا عرب
خبر نگار

خـــط حمله اســـتقال بیـــش از هر 
زمـــان دیگری بـــه داشـــتن بازیکن 
احســـاس نیاز می کند کـــه باید دید 
بـــا ابتکاراتـــی کـــه مدیران باشـــگاه 
اســـتقال در نظر خواهنـــد گرفت، 
چـــه تصمیماتـــی در روزهـــای آتـــی 
رخ خواهـــد داد تا اســـتقال بتواند 
قـــرارداد بانکوی آرژانتینـــی را ثبت 

. کند
بدون شـــک اگـــر بانکـــو بـــه بازی 
اســـتقال  مقابـــل  ســـوم  هفتـــه 
خوزستان برســـد، استقال در خط 
حملـــه وضعیـــت بهتـــری خواهـــد 
داشـــت. در دو بـــازی آغازیـــن لیگ 
برتـــر اســـتقال نتوانســـته عملکرد 
آنچنان درخشـــانی در خـــط حمله 
از خـــود به جـــا بگـــذارد و فقط یک 
گل در جریـــان بازی به ثمر رســـیده 
که ایـــن موضـــوع نگرانی هایی را به 

وجود آورده اســـت.
شـــاید بازگشـــت بانکو بتواند خط 
آتـــش آبی هـــا را بـــرای فصـــل بعـــد 

متحـــول کند؟!

برنامه نکونام برای تحرک بیشتر در خط میانی
کاکوتا و اندونگ در ترکیب اصلی

جواد نکونام با تغییر سیســـتم در این فصل 
سیســـتم 3 دفاعی خود را بـــه 4 دفاع تغییر 
داده و ســـعی کـــرده تا بـــه ظاهـــر، تیمش را 
هجومی تـــر کند اما نبـــود بازیکنـــان خاق 
در خـــط هافبـــک، بازیســـازی این تیـــم را با 
اخـــال مواجه کـــرده و تیم نکونام بیشـــتر 
از آنکـــه بتوانـــد با حـــرکات تمرین شـــده به 
عمـــق حریـــف بزند، مجبور اســـت ســـانتر 
از جناحیـــن را دنبـــال کند؛ سیســـتمی که 
تاحد زیـــادی در فوتبـــال روز دنیا منســـوخ 

شـــده است.
مهم تریـــن ضعـــف تیـــم نکونـــام در رونـــد 
بازیســـازی، عـــدم توانایـــی انتقال تـــوپ از 
یک ســـوم دفاعی اســـت؛ جایی کـــه آرمین 
ســـهرابیان و رافائل ســـیلوا به جـــای اینکه 
توپ را به خط هافبک برســـانند، با ضربات 
مســـتقیم بلنـــد فقـــط زیـــر تـــوپ می زنند. 
ایـــن در حالـــی اســـت که جـــواد نکونـــام از 
این موضوع بیشـــتر از هرکـــس دیگری آگاه 
اســـت که ســـیلوا و ســـهرابیان مدافعانی با 
توانایی انتقال توپ به خط میانی)بیلدآپ( 
نیســـتند و بـــه همیـــن خاطر اســـتقال در 
فصـــل نقـــل و انتقـــالات ســـامان فـــاح را 
جذب کـــرد؛ بازیکنـــی که به ادعـــای برخی 
رســـانه ها اســـتقال بـــرای جذبـــش مجبور 
شـــد رقم قابل توجهـــی برای عقد قـــرارداد 
پرداخـــت کنـــد و قطعـــاً می توانـــد یکـــی از 
خرید های مفید اســـتقال باشـــد که ارزش 
ســـرمایه گذاری را بـــرای مدیـــران باشـــگاه 
داشـــته؛ با این حال فـــاح در دو هفته اول 
لیگ برتـــر جایـــی در ترکیب ثابـــت آبی ها 
نداشـــته اســـت؛ او در بازی با شـــمس آذر از 
دقیقه ۹۶ و برای اتاف وقت وارد زمین شـــد 
و در بـــازی با ملوان هم تمام بـــازی را از روی 

نیمکت تماشـــا کـــرد. نکته عجیـــب اینکه 
حتی زمانی که نکونام قصد تغییر سیســـتم 
داشـــت، بـــاز هـــم از فـــاح اســـتفاده نکرد 
و ترجیـــح داد روزبـــه چشـــمی را جایگزین 

رافائـــل ســـیلوا در خط دفـــاع کند.
از اشکال دفاعی استقال که بگذریم، 

بـــه ضعـــف اساســـی آنهـــا در خـــط 
هافبـــک می رســـیم؛ خـــط هافبکی 
کـــه هیـــچ نشـــانه ای از خاقیت در 
آن دیـــده نمی شـــود و حضـــور چند 
دقیقـــه ای کاکوتـــا در بـــازی مقابـــل 

ملـــوان نشـــان داد کـــه هافبـــک 
باکیفیـــت و خـــاق یعنـــی چه!

هافبک های درجه یک اســـتقال 
در دو بـــازی اول بـــه جـــای آنکـــه 
در زمیـــن باشـــند، بنـــا بـــه اقتضا 
نیمکت نشـــین شـــدند تـــا آرش 
رضاونـــد و روزبـــه چشـــمی خط 
هافبـــک اســـتقال را تشـــکیل 
دهنـــد. حضور اندونـــگ و کاکوتا 

امـــا نشـــان داد تفـــاوت کیفیـــت 
رضاوند با ایـــن هافبک گابنـــی زمین تا 

آســـمان است.
بـــا  دفاعـــی  هافبکـــی  اندونـــگ  دیدیـــه 
کـــه قطعـــاً  از تجربـــه اســـت  کوله بـــاری 
می توانـــد کمـــک زیادی بـــه جـــواد نکونام 
کند. جـــواد نکونام در مقابل ملوان شـــاید 
نمی خواســـت بـــه ترکیب برنده بـــازی قبل 
تا جـــای ممکن دســـت بزند امـــا دقایق کم 
بازی این دو هافبک باکیفیت نشـــان داد که 
حضور آنها می تواند مشـــکات اســـتقال را 

حـــل کند.
البته از تمرینات اســـتقال نیز خبر می رسد 
که ســـرمربی آبی هـــا قصـــد دارد در بازی با 
اســـتقال خوزســـتان از کاکوتـــا و اندونگ 
بیشـــتر اســـتفاده کرده و آنهـــا را در ترکیب 
اصلـــی قرار دهد تا شـــاید تحرک بیشـــتری 

در خـــط میانی ایجاد شـــود. 

نگاه فنی

اردوگاه آبی

تمرین بانشاط 
استقلال 

بازیکنان تیم فوتبال اســـتقلال عصر 
دیروز در کمپ مرحـــوم ناصر حجازی 
زیـــر نظر کادرفنی تمرین با نشـــاطی را 
ســـپری کردند. در تمرین عصر دیروز 
بازیکنان اســـتقلال به مـــرور کارهای 
تاکتیکـــی و تکنیکـــی طراحـــی شـــده 
از ســـوی کادرفنـــی پرداختنـــد. جواد 
نکونـــام در این تمریـــن تاکتیک های 
مورد نظر خود برای بازی با اســـتقلال 
خوزستان را مرور کرد. در این تمرین 
بخشـــی از تفکرات سرمربی استقلال 
بـــرای بازیکنان عیان شـــد اما با توجه 
بـــه اینکه تمرین اســـتقلال معمولاً به 
روی عمـــوم و خبرنگاران و عکاســـان 
بســـته اســـت اطلاعـــات آن چنانی از 
تمریـــن اســـتقلال بیـــرون نمی آید. 
ســـرمربی  می شـــود  پیش بینـــی 
اســـتقلال در بازی با اســـتقلال 
خوزستان تغییراتی در ترکیب 
خود اعمال کنـــد. حتی گفته 
می شود شـــاید نکونام تغییر 
تاکتیـــک هـــم بدهـــد و به 
خصـــوص در خط دفاع 
وضعیـــت تـــازه ای را 

 . کند ل  نبا د



در حاشیه

منچسترسیتی  ی  وژ نر مهاجم  لند  ها رلینگ  ا
در بازی اخیر این تیم در هفته دوم لیگ برتر 
انگلیس مقابل ایپسویچ که با نتیجه 1-4 به سود 
شاگردان پپ گواردیولا به پایان رسید، موفق 
به هت تریک شد تا بار دیگر یکی از بازی های 
برای  و  بگذارد  یش  نما به  را  خود  درخشان 
هفتمین بار در لیگ جزیره موفق به هت تریک 
شود. در این میان و در واکنشی عجیب، یکی از 
بازیکنان منچسترسیتی پس از گلزنی های هالند، 
روی توپ مسابقه برای او نوشت: »دیگر از نوشتن 

روی این توپ ها خسته شده ام!«

 واکنش عجیب به 
هت تریک هالند

روی خط پارالمپیک

عکس نوشت

جودی گرینهـــام ورزشـــکار تیرانـــدازی با کمان 
انگلیس کـــه در بازی هـــای پارالمپیـــک پاریس 
شـــرکت می کند و قرار اســـت رقابت خـــود را از 
پنجشـــنبه آغاز کنـــد، هفت ماهه باردار اســـت . 
او معتقد اســـت کـــه اولیـــن پارالمپیکی خواهد 
بود که در مرحله اواخر بـــارداری در این بازی ها 
شـــرکت می کند. این کماندار انگلیســـی گفت: 
»من بـــه چیزی دســـت خواهم یافـــت که هیچ 
کس نمی توانـــد بگوید آن را انجام داده اســـت. 
مـــن در هفـــت ماهگی بـــارداری بـــه پارالمپیک 

خواهم رفت و باید در مســـابقات شـــرکت کنم. 
من ایـــن کار را برای خودم انجـــام می دهم. اگر 
این بـــرای مردم کافی باشـــد که بگوینـــد چرا ما 

نتوانیم؟ فوق العاده اســـت.«
این ورزشـــکار ۳۱ ســـاله که یک پســـر دو ســـاله 
دارد، در بازی هـــای پارالمپیک ریـــو، در میکس 
موفـــق بـــه کســـب مـــدال نقـــره شـــد  گرینهام 
کـــه »انگشـــت و نصف شســـت نـــدارد« توضیح 
می دهـــد کـــه طـــول بازوهایش متفاوت اســـت 
و شـــانه اش از ســـمت چپ رشـــد نکرده است. 
او کـــه در بـــارداری اول خود ســـختی های زیادی 
کشـــیده بـــود، در این بـــاره توضیـــح داد: »من 
در تمـــام دوران بـــارداری واقعـــاً بیمـــار بـــودم و 
حالـــم بدتر شـــده بـــود. در هفتـــه ۱۶ بـــارداری 
در اســـتراحت بـــودم. پـــس از بـــه دنیـــا آمدن 
کریســـتین، او به یرقان شـــدید مبتلا شد و من 
۱۰ روز اول نتوانســـتم او را در آغوش بگیرم، او در 
یـــک جعبه کوچـــک و زیر نور کمی قرار داشـــت 

که دلخـــراش بود.«

مراســـم افتتاحیـــه بازی هـــای پارالمپیک 2۰24 
پاریس شـــامگاه چهارشنبه هفتم شـــهریور ماه 

برگزار خواهد شـــد.
 مراســـم حمـــل مشـــعل ایـــن دوره از بازی هـــا 
کـــه نخســـتین میزبانـــی کشـــور فرانســـه نیـــز 
محســـوب می شـــود، از روز یکشـــنبه آغاز شده 

و چهارشـــنبه نیـــز به پایـــان می رســـد. در طول 
مســـیر حرکت مشـــعل پارالمپیـــک، چهره های 
سرشناســـی آن را حمـــل می کننـــد کـــه در این 
میـــان بازیگـــران، خواننـــدگان و... نیـــز حضور 
دارنـــد. در میـــان ایـــن نفـــرات شـــاخص ترین 
چهـــره »جکی چـــان« اســـت. ایـــن بازیگـــر 7۰ 
ســـاله هنگ کنگـــی کـــه محبوبیـــت زیـــادی در 
هنـــر هفتـــم دارد و بـــه خاطـــر بدلکاری هایش 
مشـــهور اســـت، مشـــعل بازی هـــای پارالمپیک 
2۰24 پاریـــس را حمـــل خواهـــد کـــرد کـــه این 
موضـــوع مـــورد توجـــه علاقه مندان بـــه ورزش 
و ســـینما قـــرار گرفته اســـت. همچنیـــن »ژان 
فرانســـوا کلرووی« فضانورد ۶5 ســـاله فرانسوی 
هـــم مشـــعل بازی هـــای پارالمپیـــک را حمـــل 

خواهـــد کرد.

رونالدو با لباس 
عربی در کنار 
بن سلمان و 
رئیس فیفا در 
مراسم اهدای 
جوایز ورزش های 
دیجیتال

رقابت یک کماندار در زمان بارداری ۷ ماهگی

جکی چان، حامل مشعل پارالمپیک ۲۰۲۴ پاریس

iranvarzeshii

ص  خصو ر  د یکشنبه  ز  و ر ل  ستقلا ا پزشک 
که  داشت  اظهاراتی  یامگا  کوین  مصدومیت 
نشان از شدت مصدومیت چشم سمت چپ 
این  فرانسوی  بازیکن  این  حالا  اما  می داد  او 
را رد و اعلام کرده به زودی حقیقت  اظهارات 

آشکار می شود.

واکنش یامگا به اخبار 
مصدومیت چشمش

»ورزشـــکاران حرفه ای 2۰ درصـــد باهوش تر از بقیه«، این گزارش دیروز دانشـــگاه نورث ایســـترن در ایالات متحده امریکا 
در مقایســـه ورزشـــکاران با مردم عادی اســـت. این دانشگاه روی 5۳۳9 شـــرکت کننده )شـــامل 22۶7 ورزشکار( تجزیه 
و تحلیـــل کـــرد تا هوش بـــالای ورزشـــکاران را ثابت کند. پیش از ایـــن بحث اینکه ورزشـــکارانی مثل کریســـتیانو رونالدو 
در ورزش خـــود یعنـــی فوتبال بااســـتعدادتر هســـتند و فیزیک بـــالای آنها باعث می شـــود از بقیه متمایز باشـــند، مطرح 
شـــده بود اما تحقیقـــات جدید نشـــان می دهد نه تنها رونالدو با اســـتعدادتر اســـت بلکـــه هوش این ســـلبریتی ها هم 
از مـــردم عادی بالاتر اســـت. نیکول لوگان اســـتاد دانشـــگاه نورث ایســـترن امریکا می گویـــد که داده ها نشـــان می دهد 
ورزشـــکاران »نواحی مغزی توســـعه یافته تری« دارند که درگیر توجه، حافظه و کنترل حرکتی اســـت. بر اســـاس گزارش 
مجله Springer Link، ورزشـــکاران نخبه ای مانند رونالدو و لیونل مســـی در تصمیم گیری، خلاقیت و عملکرد اجرایی 

بهتـــر از مردم عـــادی عمل می کنند چـــون آنها این مهارت هـــا را مدام تمریـــن می کنند.

تفاوت هوش 
 مسی و رونالدو 
با مردم

عکس روز

   تصاویری از مراسم روز ملی کشتی، رونمایی از کتاب منصور برزگر و تجلیل 
از مدال آوران المپیک

رونمایی از نامه ناصر گیوه چی به غلامرضا تختی

دلنوشته ای از جنس رفاقت و جوانمردی 

اســـطوره ورزش ایران، اگـــر این روزها زنده 
بود، پیشکســـوتی 94 ســـاله بـــود. پنجم 
شـــهریور ماه ســـالروز تولد جهان پهلوان 
زنده یـــاد غلامرضـــا تختـــی اســـت کـــه در 
ســـال ۱۳۰9 در محله خانی آبـــاد تهران به 
دنیا آمد. ســـتاره ای که اگرچـــه در ۱7 دی 
ماه ۱۳4۶ و در ســـن ۳7 ســـالگی چشم از 
جهان فرو بســـت اما فتـــوت و جوانمردی 
را رنگی تـــازه بخشـــید و با اینکـــه بیش از 
5۶ ســـال از درگذشـــت او می گذرد اما نام 
و یـــادش همچنان زنده اســـت. گویی که 
هیـــچ گاه نمـــرده و همچنان فوق ســـتاره 
ورزش ایران اســـت. حالا هم چند ســـالی 
اســـت که پنجـــم شـــهریور مـــاه در تقویم 
رســـمی کشـــور به نام »روز ملی کشـــتی« 

است. شـــده  ثبت 
تختی در حالی در المپیک ۱952هلسینکی 
بـــه مدال نقره دســـت یافت و در ســـن 22 
ســـالگی اولین مـــدال المپیکـــی اش را در 
وزن 79 کیلوگـــرم بـــه دســـت آورد که یکی 
دیگر از مـــدال آوران تیم ملی کشـــتی آزاد 
ناصـــر  زنده یـــاد  رقابت هـــا،  آن  در  ایـــران 
 ۶2 وزن  در  هـــم  او  کـــه  بـــود  گیوه چـــی 

کیلوگـــرم، مدال نقـــره را از آن خـــود کرد. 
کشـــتی گیری که متولد دوم اســـفند ۱۳۱۰ 
و یک ســـال و نیـــم از تختـــی کوچکتر بود 
و ماننـــد او از جنـــوب تهـــران و از خیابان 
مولوی رشـــد کرده بود. پیشکسوتی که در 
نهایت در 25 اردیبهشت ۱۳9۶ در سن ۸۶ 

اثر بیماری درگذشـــت. بر  ســـالگی 
اما حالا و پس از ســـال ها و برای نخستین 
بـــار از نامه دســـت نویس گیوه چـــی برای 
تختـــی کـــه در تاریـــخ 22 فروردین ۱۳۳4 
به او نوشـــته، توســـط موزه ملـــی ورزش و 
المپیـــک رونمایی شـــده اســـت. نامه ای 
کـــه حکایـــت فرزندان ســـرزمینی اســـت 
کـــه در لابـــه لای برگ هـــای آن بـــا پهلوانی 
و رادی قـــد کشـــیده اند و دوســـتی و مرام 
و جوانمـــردی را چون آموزگاری بـــه یادگار 
گذاشـــته اند. در ســـال ۱۳۳4 گیوه چی با 
تختی راهی ســـفری زیارتی می شـــوند و تا 
آستان بوســـی مولا علی و امام حسین)ع( 
می روند امـــا دغدغه رها کـــردن یارش در 
دیـــاری دیگـــر در ذهن اش باقـــی می ماند 
و از تهـــران نامـــه ای به تختی می نویســـد 
که مملو از تأســـف تنها گذاشـــتن اوست.

گیوه چـــی در ایـــن نامه خطاب بـــه تختی 
نوشـــته اســـت: »حضـــور محتـــرم بـــرادر 
عزیـــزم آقـــای غلامرضـــا تختـــی، پـــس از 
عـــرض ســـلام و اظهـــار ارادت، امیدوارم 

کـــه وجـــود شـــریف در زیر ســـایه حضرت 
حســـین بن علـــی علیه الســـلام محفوظ 
باشـــد. باری اگر از راه لطـــف جویای حال 
ســـلامتی  بحمـــدالله  باشـــید،  اینجانـــب 
حاصل اســـت، به جز دوری دیدار شـــما، 
آن هم امید دارم ان شـــاء الله بـــزودی زود 
دیدارهـــا تـــازه شـــود. بـــاری بنـــده خیلی 
متأســـفم کـــه تنها آمـــدم طهران شـــما را 
گذاشـــتم. امیـــدوارم کـــه عفو می شـــود. 
جریان خودم را برای شـــما مفصل شـــرح 
دادم، امیـــدوارم که باعث گله نباشـــد. از 
لحـــاظ پولی در مضیقه بـــودم و اطمینان 
نداشـــتم پـــول برایم بفرســـتند. تـــو را به 
پنـــج عمام )امـــام( که قفلـــش را گرفتیم 
قصمت )قســـمت( می دهـــم، هرچه قدر 
پول لازم شـــد، برایم بنویســـید یا تلگراف 
انشالا  برایت می فرستم،  می شـــود، فوری 
فراموش ننمایید. در طهـــران آقای زندی 
و تمام ورزشـــکاران از من ســـؤال بنمودند 
که چـــرا آقـــای تختـــی را گذاشـــتی برود، 
بنـــده هـــم گفتـــم می رونـــد بـــه شـــام و 
بیروت دومـــاه می مانند و بـــر می گردد... 
زیاده وقت شـــما را نگیـــرم، بقاء موفقیت 
شـــما را از حضـــرت احدیت خواســـتارم. 
خـــدا را قســـم می دهم بحق حســـین بن 
علـــی موراد)مراد( شـــما را بدهـــد. جواب 

نامه را فـــوری بدهیـــد منتظرم.«

 پس از 
سال ها 

و برای 
نخستین 
بار از نامه 

دست نویس 
گیوه چی 

برای تختی 
که در تاریخ 
۲۲ فروردین 

۱۳۳۴ به 
او نوشته، 

توسط موزه 
ملی ورزش 

و المپیک 
رونمایی 

شده است
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